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قاچاق کالا تا کجا؟
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وزیر امور خارجه آمریکا؛

در نبود توافق، از ابزار تحریم علیه ایران 
استفاده می کنیم

وزیــر امــور خارجــه آمریــکا در پــی 
تحریم های جدید اعمال شــده از سوی 
وزارت خزانــه داری ایــن کشــور علیه 
اشخاص و نهادهای ایرانی، در بیانیه ای 
در بحبوحه وقفه ایجاد شده در مذاکرات 
وین و چالش ها بر سر از سرگیری آن، به 
دفاع از سیاست تحریمی واشنگتن علیه 

ایران پرداخت.
به گزارش روزنامــه »صبح امرور« و به 

نقل از ایســنا، آنتونی بلینکن، وزیر امور خارجه آمریــکا در بیانیه ای که در وبگاه وزارت امور 
خارجه این کشور منتشر شده است، در پی اعمال تحریم های جدید این کشور علیه اشخاص 
و نهادهای ایرانی گفت: آمریکا تحریم هایی را علیه شبکه ای از تولیدکنندگان ایرانی در زمینه 
صنایع پتروشیمی و شرکت های صوری در جمهوری خلق چین، امارات متحده عربی و ایران 
اعمال کرد که از شــرکت پتروشیمی تریلیانس و شــرکت تجارت پتروشیمی ایران حمایت 
می کنند. آمریکا نهادهایی را که در وساطت معاملات مواد پتروشیمی ایران در خارج از کشور 
نقش داشته اند، تحریم کرد. این شبکه به تبادلات بین المللی و دور زدن تحریم ها، حمایت از 
فروش محصولات پتروشــیمی ایران به خریداران در جمهروی خلق چین و دیگر بخش های 

شرق آسیا کمک می کند.
بلینکن در ادامه این بیانیه در دفاع از تحریم های امریکا علیه ایران آورده است: دولت بایدن 
در پیگیری مسیر دیپلماسی هدفمند برای رسیدن به بازگشت دوجانبه به اجرایی شدن کامل 
برجام] توافق هســته ای[ صادق و ثابت قدم بوده اســت. در نبود یک توافق، ما از اختیارات 
تحریمی مان برای محدود کردن صادرات نفت و محصولات نفتی و محصولات پتروشــیمی 

به خارج از ایران ادامه خواهیم داد.
به گزارش ایسنا، اظهارات بلینکن در پی این مطرح می شود که وزارت خزانه داری آمریکا روز 
پنج شــنبه با صدور بیانیه ای اعلام کرد که شرکت پتروشیمی فن آوران سهامی عام، شرکت 
پتروشــیمی خارک سهامی عام، شرکت پتروشــیمی مارون و چندین شرکت چینی و اماراتی 

حامی این شرکت ها را در لیست تحریم های خود قرار داده است.
ایــن وزارت خانه همچنین تحریم هایی را علیه محمد شــهید رکن الدین بهور و جینگ فنگ 
گائــو، بــه دلیل کمک مادی، حمایــت و ارائه مصالح، فناوری و کالاهای لازم به شــرکت 

پتروشیمی تریلیانس اعمال کرده است.

دستگیری ادمین های سه کانال تلگرامی به 
اتهام انتشار اسناد طبقه بندی شده

ادمین کانال های نیمه محرمانه، ســرائر 
و سایه نویس به اتهام انتشار اسناد طبقه 
بندی شــده و تشــویش اذهان عمومی 

دستگیر شدند.
به گزارش روزنامــه »صبح امروز« و به 
نقل از سایت گرداب، با مجموعه اقدامات 
فنــی و اطلاعاتی چند ماهه پاســداران 
گمنــام امام زمــان )عج( در ســازمان 
اطلاعات ســپاه، ادمین های کانال های 

نیمه محرمانه، ســرائر و سایه نویس به اتهام انتشار اسناد طبقه بندی شده و تشویش اذهان 
عمومی دستگیر شدند.

افراد بازداشــت شده درصدد بودند از طریق انتشــار اسناد طبقه بندی شده، اعتماد بخشی از 
مخاطبین را کسب کرده و ســپس با انتشار اخبار گزینشی و کذب، در میان مسئولین کشور 

ایجاد اختلاف نمایند.
دستگیرشدگان ســه نفر هستند که در مدت فعالیت خود، با سواستفاده از خلا قانونی موجود 
در مدیریت فضای مجازی کشــور و از بســتر پیام رســان تلگرام، اقدامات مذکور را صورت 

داده بودند.
ضمن درخواســت از اصحاب رســانه جهت پرهیز از گمانه زنی درباره پرونده، اخبار تکمیلی 

متعاقبا از طریق وب سایت گرداب و رسانه های رسمی کشور اطلاع رسانی خواهد شد.

ایران از مسیر مذاکره فاصله نمی گیرد
وزیر امــور خارجه با بیان اینکه به قانون 
مجلس پایبندیــم و مذاکره را ادامه می 
دهیــم، تاکید کرد: جمهوری اســلامی 
ایران از مســیر مذاکره منتــج به نتیجه 

فاصله نمی گیرد.
به گزارش روزنامــه »صبح امرور« و به 
نقل از مهر، حسین امیرعبداللهیان وزیر 
امور خارجه کشورمان در حساب کاربری 
خــود در توئیتر، با بیــان اینکه به قانون 

مجلس پایبندیم و مذاکره را ادامه می دهیم، تصریح کرد: جمهوری اســلامی ایران از مسیر 
مذاکره منتج به نتیجه فاصله نمی گیرد.

غربی ها به دنبال تنظیم توافق موقت با ایران
رئیس کمیســیون امور داخلی کشــور با 
بیان اینکه آژانس آنچه آمریکا و غربی ها 
دیکتــه می کنند را اجــرا می کند، گفت: 
آژانس همســو با سیاســت های آمریکا 
در عرصه بین الملــل عمل کرد چرا که 
آمریکایی هــا و غربی ها دنبــال تنظیم 

توافق موقت با ایران هستند.
 به گــزارش روزنامه »صبح امروز« و به 
نقل از خبرگزاری خانه ملت، محمدصالح 

جوکار با یــادآوری رفتارهای دوگانه مدیر کل آژانس بین المللــی انرژی اتمی، گفت: روند 
نفاق در جامعه بین الملل کاملا مشــهود اســت، مدیر کل آژانس در سفر به تهران اظهاراتی 
را بیان کرد اما خارج از کشــور ما و با دیگران به نوع دیگری برخورد می کند. متاسفانه گفتار 
گروســی تغییر و شورای حکام آژانس هم به استناد مدارک و ادعای واهی رژیم صهیونیستی 
و منافقین گزارش تهیه کرد و در نهایت دیدیم که آژانس همســو با سیاست های آمریکا در 

عرصه بین الملل عمل کرد.
رئیس کمیســیون امور داخلی کشور و شوراها در مجلس شورای اسلامی، افزود: آژانس آنچه 
آمریکایی ها و غربی ها دیکته می کنند را اجرا می کند. قطعنامه ضدایرانی اخیر شــورای حکام 
نیز جنبه سیاســی داشت. آنها دنبال فشــار بیشتر به ایران هستند تا جمهوری اسلامی پشت 

میز مذاکره بنشیند و از مواضع خود کوتاه بیاید.
جوکار تصریح کرد: آنچه مســلم بوده و حق ملت ایران اســت اینکه همه باید بدانند ایالات 
متحده آمریکا از برجام خارج و توافق را بهم زده اســت بنابراین خودشــان باید این زخم را 
ترمیم کنند و خســاراتی که به ایران وارد کردند را جبران کنند. اگر آنها دنبال زیاده خواهی 

باشند و آینده توافق را تضمین نکنند، برای ما قابل قبول نیست.
وی در ادامــه اظهار کرد: آمریکایی ها و غربی ها دنبال تنظیم توافق موقت هســتند تا دولت 
بعدی آمریکا بتواند آن را بهم زند. در ســایه این بی اعتمــادی هیچ دولت خارجی حاضر به 
سرمایه گذاری در ایران نیست زیرا سرمایه گذاران خارجی آینده شان تضمین شده نیست لذا 

تضمین آینده توافقات را طرف مقابل باید در مذاکرات دهد تا مسئله حل شود.

وزرای اقتصاد و صمت هم رفتنی شدند؟

گزینه پیوستن به پاستورنشینان
پس از اســتعفای وزیر کار و تعاون حالا در 
فضای مجازی و گفت وگوهای رســمی و 
غیر رســمی در پارلمان و رســانه ها بحث 
تغییر وزیران اقتصاد و صمت مطرح شــده 
اســت . آیا تغییرات دولت رئیسی آغاز شده 

است؟
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از 
عرشه آنلاین، سید رضا فاطمی امین، وزیر 
صنعت، معدن و تجــارت اکنون با انتقادات 
جــدی همکارانش در دولــت و نمایندگان 
در مجلس مواجه شــده اســت. قول های 
عجیب او برای برچیدن قرعه کشــی خودرو 
و همچنیــن افزایش تیراژ خــودرو در کنار 
کاهش قیمــت، وضعیت پیچیده ای را پیش 
روی وی و همکارانش در این وزارتخانه قرار 
داده اســت. گفته می شود یکی از تغییرات 
احتمالی در دولت سید ابراهیم رئیسی پیش 

رو برکناری یا استعفای وزیر صمت است .
البتــه همزمان بــا اســتعفای عبدالملکی 
نمایندگان نخســتین کارت زرد را به دولت 
سیزدهم داد. رضا فاطمی امین وزیر صنعت، 
معدن و تجارت نتوانست نمایندگان را درباره 
علت ضعف عملکرد این وزارتخانه در کنترل 
قیمت کالاها و عدم توانایی در پشتیبانی از 
صاحبان صنایع و بهره بــرداران معدن قانع 
کند و 1۴1 نماینده بــه او کارت زرد دادند. 
اتفاقی کــه به نظر می رســد می تواند پیام 
مجلس به دولت دربــاره عملکرد اقتصادی 

کابینه قلمداد شود.
اما مهمتر و جــدی تر از وزیر صمت ، وزیر 
اقتصاد است که شــایعات پیرامون او قوت 
بیشــتری گرفته است و حتی گفته می شود 
جانشــین او نیز انتخاب شــده است .سید 

احسان خاندوزی وزیر اقتصاد و داریی است. 
او کــه روزی در ردای نمایندگــی مجلس 
در مخالفت با تصمیمــات و عملکرد دولت 
روحانی سحن می گفت و طرح و برنامه می 
داد و درباره بورس راهکار می داد، از زمانی 
که به تصدی وزارت اقتصاد رسید، کماکان 
مشــکلات بورس حل نشده و قیمت دلار و 
سکه روز به روز بیشتر می شود.پس از طرح 
ازاد سازی ارز نیز افزایش تورم و گرانی او را 

آماج انتقادات فراوان کرده است.
علیرضا پاک فطرت، عضو کمیسیون عمران 
مجلس می گویــد» روزی که وزیر اقتصاد 
برای گرفتن رای اعتماد به مجلس آمد هیچ 
برنامه دقیقی را ارائه نداد، بلکه بیشتر کلیات 
را بیان کرد و به نظرم نماینده ها احساساتی 
رای دادنــد و امروز مجلس بــه این نتیجه 
رسیده که وزیر اقتصاد توانایی حل مشکلات 
اقتصادی کشور را ندارد. او فرد ضعیفی است 
و برنامه خاصی هم ندارد. اگر وضع به همین 
منوال پیش برود طولی نخواهد کشــید که 
طرح استیضاح وزیر اقتصاد به مجلس بیاید 

و مجلسی ها هم با کسی تعارف ندارند.«
یکی از کسانی که در گمانه زنی های جانشین 
وزیر اقتصاد نام او برده می شود فرهاد رهبر 
اســت. حتی از او به عنوان وزیر صمت نیز 
نام برده می ود اما فرهاد رهبر کیست و چه 

سمتی در کابینه رئیسی داشت؟
او در ابتدای دولت ابراهیم رئیســی دستیار 
اقتصــادی رئیس جمهور بود .او مشــاور و 
دســتیار اقتصادی ابراهیم رئیسی در آستان 
قــدس رضوی نیز بــود . حتــی گفته می 
شــود که او کابینه ســیزدهم را چیده است 
و با بســیاری از وزیران مصاحبه کرده است 

.گزارش ها و اســناد در اختیار عرشه آنلاین 
نیز حاکی از این اســت کــه فرهاد رهبر از 
چنــد ماه مانده بــه انتخابــات، برنامه های 
اقتصادی ابراهیم رئیســی را آمــاده کرده 
بودالبته او در همان ابتدای دولت از ســمت 
خود کنار رفت و تاکنون از او خبری منتشر 
نشده اســت.فرهاد رهبر از نظر تحصیلات 
دکتــرای اقتصاد نظری از دانشــگاه تهران 
دارد. از نظر اجرایی نیز از ســال ۶8 تاکنون 
در همه  دولت ها ســمت داشــته که به این 
شرح اســت:دولت اکبر هاشمی رفسنجانی: 
مدیرکل مرکز بررسی های استراتژیک نهاد 
خاتمی:  محمــد  |دولت  ریاســت جمهوری 
معاونت اقتصــادی وزارت اطلاعات |دولت 
سازمان  ریاســت  ابتدا  احمدی نژاد:  محمود 
مدیریت و برنامه ریــزی را بر عهده گرفت 
و سپس حدود شــش سال ریاست دانشگاه 
تهران شــد |دولت حســن روحانی: عضو و 
نایب رئیس شــورای راهبردی نظام مالیاتی 
کشور .او همچنین ریاست دانشگاه آزاد را به 
مدت هفت ماه در ســال ۹۶ به عهده داشته 
اســت. او در ســال ۹۶ نزدیکترین فرد به 
رئیسی بود و حتی همراه او برای ثبت نام درا 
نتخابات به وزارت کشور بفت . در انتخابات 
سال 1۴0 نیز رهبر مسئولیت مهمی در ستاد 

رئیسی بر عهده داشت
دلیل تغییرات کابینه رئیسی چیست؟

دولت رئیســی درســت در زمانی بر سر کار 
آمده که شــرایط اقتصادی دشوار است. اما 
او و وزرایــش وعــده اصلاح امــور را داده 
بودند. رئیســی و وزیر اقتصــاد گفته بودند 
شــرایط بورس را ســریع اصلاح می کنند و 
وزیر صمت هم گفته بــود قیمت خودرو را 

کاهش می دهد.اما نه شــرایط بورس بهتر 
شد و نه خودرو ارزان شد. برعکس، شرایط 
بورس بدتر شــد و قیمت خودرو به صورت 
رســمی افزایش یافت. نــرخ دلار از ۲5 به 
30 هزار تومان رســید.احتمالا امکان بهبود 
شــرایط ظرف چهار ماه وجود نداشــته اما 
مساله وعده هایی است که رئیسی داده بود. 
او گفته بود که ســریع و فــوری و انقلابی، 
شــرایط را اصلاح می کنــد.از طرف دیگر، 
مجلس هم وعده های بسیاری به مردم داده 
و با عدم تحقــق آن، احتمالا وزرای دولت 
را به مجلس می کشــاند. نکته دیگر اینکه، 
مردم مدت هاســت که منتظر بهبود شرایط 

اقتصادی هستند.
انتقادات چهره های شاخص اصولگریان 

از وزیران دولت رئیسی
هرچند بارها ابراهیم رئیســی از کابینه خود 
دفاع کرده اســت اما، ایــن روزها بحث بر 
ســر تغییر برخــی از وزرا و حتــی معاونین 
او بالا گرفته اســت. به طــوری که علاوه 
بر نماینــدگان مجلس و منتقــدان دولت، 
اصولگرایانی که خود حامی روی کار آمدن 
رئیســی هم بودند از لزوم اصــلاح کابینه 

سخن می گویند.
آنچنان که محمدرضا باهنر، چهره شاخص 
اصولگرا، روزهــای اخیر درباره عملکرد تیم 
دولت و تغییــرات احتمالــی در کابینه می 
گوید:»برخــی از اقدامات دولت ســیزدهم 
قابل نقد است، هنوز متوجه نشدم که بر چه 
اساســی حقوق کارگران 5۷ درصد افزایش 
پیــدا می کنــد. عبدالملکی در نمــاز جمعه 
می گوید فشــاری نیامده اما این در شرایطی 
است که بســیاری از کارگران بیکار خواهند 

شــد کما اینکه بنده اطلاع دارم بسیاری از 
کارگاه هــا کارگران خود را تعدیل کردند. در 
بودجه 1۴01 موارد زیــادی برای وام دادن 
مطرح شــده کــه این مــوارد حتی صدای 
مقــام معظم رهبری را هم درآورده اســت. 
در حال حاضر تغییر وزرا تابو شــده است اما 
در کشــورهایی نظیر ژاپن گاهی سه چهارم 

کابینه تغییر می کند.«
اســدالله بادامچیان دبیــر کل حزب موتلفه 
هــم می گوید : من معتقدم که وزیر محترم 
صمت با احترامی که خدمت ایشان دارم اما 
نتوانسته در مسایل حوزه ماموریت خود ، اعم 
از معادن ، بازرگانــی ، صنایع ، خودرو و ... 
عملکرد خوبی داشته باشد . به عنوان نمونه 
، اگر کیفیت خودرو پایین اســت وزیر بعد از 
انتصاب باید ســعی کند کیفیت را بالا ببرد. 
در مساله گرانی ها نیز طبعا وزیر صمت نباید 
اجازه دهــد که گرانی های بی مورد ، مردم 
را تحت فشــار قرار دهد . لــذا بنده معتقدم 
که وزیر صمت متاسفانه نتوانسته وظایفش 
را خوب انجام دهد و بــه نظرم می آید که 
اگر ایشــان هم جای خــودش را به فردی 
آگاه تر بدهد ، بهتر اســت .فقط آدم خوب 
بودن کافی نیست ،یک وزیر باید کارشناس 
، قوی و تجربه آموخته باشــد و بتواند ببُرد 
،مخصوصا با شبکه هایی که هم از نظر نفوذ 
خارجی برای تضعیف دولت برقرار اســت و 

هم از نظر رقبا داخلی دولت.
باید منتظر ماند و دید نفر بعدی که از قطار 
ســید ابراهیم رئیسی در آســتانه یکسالگی 
دولت پیاده می شــود کیســت و چه کسی 
زودتر پیاده می شــود وزیــر صمت یا وزیر 

اقتصاد و یا ....

خبر

رئیس جمهور؛
 آمریکا برای توافق پیغام می فرستند اما به لیست تحریم ها اضافه می کند

مردمـی  اجتمـاع  در  امـروز  رئیس جمهـور 
هسـته های جهـاد و پیشـرفت گفـت: مـا کـه 
اعـلام می کنیـم به آمریـکا اعتماد نداریـم، دنیا 
بایـد بـه مـا حـق بدهـد؛ این هـا میثـاق شـکن 
هسـتند. آمریکایی هـا حـالا می خواهنـد مـا را 
بـا تحریم هـا محـدود کننـد؛ مگـر تحریم هـا 

توانسـته مـا را محـدود کنـد؟
بـه  و  امـروز«  »صبـح  روزنامـه  گـزارش  بـه 
در  گفتـه  ایـن  خبرنـگاران،  باشـگاه  از  نقـل 
حالـی مطـرح می شـود کـه مذاکرات هسـته ای 
میـان ایـران و طرف هـای غربـی، بـه صـورت 
در  و  شـده  متوقـف  هفته هاسـت  رسـمی 
روز هـای گذشـته بـا صـدور قطعنامـه شـورای 
حـکام آژانـس بیـن المللـی انـرژی اتمـی علیه 
ایـران، گمانه زنی هایـی را در مـورد آینـده ایـن 

مذاکـرات بـه وجـود آورده اسـت.
بـه گفتـه مقامـات جمهـوری اسـلامی ایـران، 
ایـن قطعنامه که شـورای حکام بـه علت اعلام 
نشـدن »پاسـخ معتبـر فنـی« در مـورد »وجود 
نشـده«  اعـلام  مـکان  در سـه  اورانیـوم  آثـار 

صـادر کـرده، یـک قطعنامـه سیاسـی اسـت.
وزیـر امـور خارجـه ۲۶ خـرداد در گفت وگـوی 
تلفنـی بـا وزیـر خارجه عـراق، آمریـکا را عامل 
»در  گفـت  و  دانسـت  قطعنامـه  ایـن  صـدور 
حالیکـه تبـادل پیام هـا بیـن آمریـکا و ایـران از 
مسـیر نماینـده اتحادیـه اروپـا تداوم داشـت، به 
یـک بـاره کاخ سـفید ایـده صـدور قطعنامه در 

آژانـس را مطـرح کـرد.«
آقـای امیرعبداللهیـان اضافه کرد کـه آمریکا با 
انگیـزه »امتیازگیری سیاسـی در میـز مذاکره« 

این اقـدام را انجام داده اسـت.
بـا ایـن حال، وزیـر امـور خارجه ۲۴ خـرداد ماه 
پـس از دیـدار بـا همتـای پاکسـتانیش گفتـه 
اسـت »ایـران هیچـگاه از میـز مذاکـره فـرار 
نکـرده«؛ او اضافـه کـرد »مذاکره و دیپلماسـی 
بهتریـن راه بـرای رسـیدن بـه نقطـه پایانـی 

توافـق اسـت.«
به سـرعت دسـت بـه کار شـوید و هواپیمای با 
۷۲ سرنشـین بسـازید/ دیگران برای ما نسـخه 

بنویسـند، می شود سـند ۲030
رئیـس جمهور در ادامه گفـت »زمان حضور در 
آسـتان قدس سـفری به تاتارسـتان داشـتم و از 
مجموعـه هلیکوپترسـازی آن هـا بازدیـد کردم؛ 
امـا در اصفهـان دیـدم تمامـی انـواع پرنده هـا 
را بـا دقـت و اسـتاندارد لازم در ایـن مجموعـه 

می سـاختند و ده هـا گواهینامه داشـتند.«
حجت الاسـلام رئیسـی همچنیـن گفـت »بـه 
آن هـا اعـلام کردم حتمـا از شـما می خواهم به 
سـرعت دسـت به کار شـوید و هواپیمای با ۷۲ 
سرنشـین در کشـور بسـازید. مـا هـم امکانـات 

اسـتفاده داخلـی و هـم امکان صـادرات خارجی 
داریم.«

حجت الاسـلام رئیسـی گفـت کـه »نسـخه ای 
بـرای غـرب نوشـته شـده، متناسـب با زیسـت 
بـوم ایـران نیسـت؛ دیگـران بـرای مـا نسـخه 

فرهنگـی بنویسـند، می شـود سـند ۲030.«
دولـت  کـه  کـرد  تأکیـد  جمهـور  رئیـس 
تجربه هـای تمـام دنیـا را مطالعـه می کنـد، امـا 
»نسـبت به نسـخه ای کـه دیگران می نویسـند، 

می کنـد.« عمـل  احتیـاط  بـا 
پیشـتر در خـرداد مـاه ۹۷ رهبـر انقـلاب درباره 
معاهـدات و کنوانسـیون های بیـن المللی گفتند 
کـه »ایـن معاهـدات ابتـدا در اتاق هـای فکـر 
و  منافـع  تأمیـن  بـرای  و  بـزرگ  قدرت هـای 

مصالـح آن هـا پخـت و پـز می شـود«
آیـت الله خامنـه ای اضافه کردند ایـن معاهدات 
»بـا پیوسـتن دولت هـای همسـو یا دنبالـه رو یا 
مرعـوب، شـکلِ به ظاهـر بین المللـی می گیرند 
ماننـد  مسـتقلی  کشـور  اگـر  کـه  به گونـه ای 
ایـران، آن هـا را قبـول نکنـد او را مـورد هجوم 
شـدید قـرار می دهنـد کـه مثـلًا 150 کشـور 
پذیرفته انـد شـما چطـور آن را رد می کنیـد؟«

رهبـر انقـلاب سـال ۹۹ در ارتبـاط تصویـری 
بـا رؤسـا و مدیـران آمـوزش و پـرورش سـند 
فرهنگـی ۲030 را عاملـی بـرای نفـوذ فرهنگ 
و سـبک زندگـی غربـی در آمـوزش و پـرورش 

دانسـتند. کشـور ها 
آیـت الله خامنـه ای گفتنـد »فکـر کنیـم چـرا 

عالـَم  فراعنـه ی  و  عالـَم  طواغیـت  اینقـدر 
بـه فکرنـد و اصـرار دارنـد کـه در آمـوزش و 
پـرورش کشـور ها نفـوذ پیـدا کننـد؛ روی ایـن 
یـک قـدری بایـد تأمّل کـرد. ]ایـن نفوذ[گاهی 
اوقـات بـا سـر و صـدا مثل سـند ۲030 اسـت 
کـه سـر و صدایـش دنیـا را گرفـت کـه بـرای 

همـه هـم هسـت.«
داخـل  بایـد  دانشـگاهی   هـای  نامـه  پایـان 

بیایـد مـردم  زندگـی 
رئیـس جمهـور گفـت که دانشـگاه های کشـور 
کشـاورزی  و  صنعـت  روسـتا،  کنـار  در  بایـد 
و سـفره هـا قـرار بگیرنـد و پایـان نامـه هـای 

دانشـگاهی وارد زندگـی مـردم شـوند.
هـم  ایـن  از  پیـش  رئیسـی  حجت الاسـلام 
خواسـتار  دانشـگاه،  اسـتادهای  بـا  دیـدار  در 
ارائـه  بـرای  دانشـگاه ها  مسـئله محوری 
راهکارهـای عملیاتـی بـه دولـت شـده بـود و 
گفتـه بـود پایان نامه هایی کـه در کتابخانه های 
دانشـگاه نگهـداری می شـوند، بایـد بـه میدان 
وارد  تولیـد  تولیـد و چرخـه  اقتصـاد، صنعـت، 

شـوند.
ایـران  کـه  گفـت  همچنیـن  جمهـور  رئیـس 
وارد  را  اصلیـش  غذایـی  مـواد  از  »بسـیاری 
می کنـد امـا نباید ایـن اتفـاق بیفتد و خواسـتار 
کالاهـای  واردات  از  کشـور  شـدن  بی نیـاز 

شـد. اساسـی 
سـخنرانی  پایـان  در  رئیسـی  حجت الاسـلام 
تبییـن  رسـانه  در  کشـور  کـه  گفـت  خـود 
»مشـکل بسـیار« دارد و اضافـه کـرد »برخـی 
بـه دنبـال تطهیـر رژیم پهلـوی هسـتند که در 
حـق ملـت جنایت کـرده؛ در حالیکه پـای آن را 
آمریـکا و اسـرائیل را بـه ایران باز کـرد و برخی 
مـی خواهنـد بـا قلـم فرسـایی و کار در فضای 

مجـازی آن هـا را تطهیـر بکننـد.«
رئیـس جمهـور خواسـتار مقابلـه با ایـن جریان 

بـا »جهـاد تبیین« شـد.
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دولت سیزدهم ارزهای بلوکه شده را آزاد کرد

هزینه وام ۴۸۰ میلیونی خرید مسکن ۱۳۰ میلیون تومان شد

دولت سیزدهم با موضع گیری مقتدرانه توانست 
1.۶ میلیارد دلار ارزهای صادراتی گاز به عراق 
را که در دولت دوازدهم با غفلت بیژن زنگنه و 

عبدالناصر همتی بلوکه شده بود، را آزاد کند.
به گزارش روزنامــه »صبح امروز« و به نقل از 
ایرنا، صــادرات گاز ایران به عراق اگرچه حدود 
۶ سال است که آغاز شده اما تعلل وزارت نفت 
و بانک مرکزی در دولت گذشــته باعث شد تا 
با خروج آمریکا از برجام، پول های گاز صادراتی 

ایران به عراق بلوکه شود.
بلوکه شــدن پول گاز صادراتی ایران درواقع به 
مکانیسم تحریمی آمریکا بازمی گردد و در دولت 
دوازدهم عبدالناصر همتــی )رییس کل بانک 
مرکزی وقــت( و بیژن زنگنه )وزیر نفت وقت( 
آن را پذیرفتند تا ایران با وجود عمل به تعهدات 
صادراتی خود، اما نتواند بــه ارزهای صادراتی 

دست پیدا کند.
این موضوع به اسکرواکانت معروف است یعنی 
به حســابی گفته می شــود که برداشت از آن 
منوط به تحقق شــرایط مشخص شده در زمان 
افتتاح حســاب است. یک نوع حساب مشروط. 
این پدیده از ســال ۲01۲ وارد ساختار تحریم 

ایران شد.
در قانــون NDAA ۲01۲ فــروش نفت ایران 

تحریم شد، به استثنای آنهایی که آمریکا مجاز 
می دانســت. بخش 1۲۴5 قانون مربوط به این 
موضوع بــود. زیربخش D به بیان جزییات این 
تحریم می پردازد و D3 درباره تراکنش مربوطه 

است. این تحریم از تیر ۹1 اجرا شد.
در ابتــدا البته این تحریم محــدود نبود و پول 
بلوکه شده را ایران می توانست صرف خرید هر 
کالایی ازجمله طلا کند و آن را به کشور منتقل 
کند.با این ابتکار ایران برای دور زدن تحریم ها، 
آمریکا که با هدف کاهش دسترســی ایران به 
درآمدهای حاصل از فروش نفت، در تابســتان 

۹1 اصلاحیه ای بر این تحریم زد.
طبق این اصلاح، حســابی مخصوص در کشور 
خریدار مجوزدار نفت ایران ایجاد می شود و پول 
نفت به ارز محلی در آن دپو می شــود. این پول 
تحت نظارت خزانــه داری آمریکا بوده و ایران 
می تواند از آن برای تجارت دو جانبه و محدود 
به کالاهای غیرتحریمی استفاده کند؛ همچنین 
انتقال به کشــور ثالث مگر در موارد مربوط به 
تجارت بشردوســتانه )غــذا، دارو و تجهیزات 

پزشکی( ممنوع است.
در مذاکــرات منتهــی به برجــام این موضوع 
خیلی موردتوجه قرار نگرفت و کماکان مصرف 
پول های نفتــی ایران تحت نظــر خزانه داری 

آمریکا صورت می گرفت.
به دلیل کاهش دایره کالاهای تحریمی دست 
ایــران برای مصرف بازتر شــده بــود، اما این 
ســاختار در کنار ســاختار تحریم های ریسک 
محور مانع اســتفاده آزادانه از درآمدهای نفتی 

ایران بود.
بعد از خــروج آمریکا از برجام نیز محدودیت ها 
بیشــتر شــد و پول های نفتی ایران با سرعت 
بیشــتری در این حســاب ها دپو و بلوکه شد. 
تحریم شدن بانک مرکزی ذیل فرمان اجرایی 

13۲۲۴ نیز این وضعیت را تشدید کرد.
آخریــن تجربه نیز مربوط بــه ایران در فروش 
گاز و بــرق به عراق بود که متأســفانه همتی 
)رئیــس کل بانک مرکزی در دولت قبل( رفت 

و پذیرفت.
در تیرمــاه ۹8 بانک مرکزی ایران پذیرفت که 
پول حاصل از فروش گاز و برق ایران به عراق 
 TBI ذیل این چارچوب در حســابی نزد بانک
عراق دپو شود که تا همین سال گذشته مصرف 

آن ناممکن بود.
بــا روی کار آمــدن دولت ســیزدهم، وصول 
مطالبات نفتی و گازی در کنار افزایش صادرات 
نفت و گاز موردتوجه قرار گرفت. آمارها نشــان 
می دهد در ســال گذشــته صــادرات نفت ۴0 

درصــد و صــادرات گاز نیز ۲ درصــد افزایش 
پیدا کرد.همچنین در همان زمان، وزارت نفت 
مذاکره با کشورهای همســایه را برای وصول 

مطالبات نفتی آغاز کرد.
ســرانجام روز چهارشنبه این هفته وزیر نفت از 
وصول 1.۶ میلیارد دلار از طلب معوق عراق به 

ایران بابت صادرات گاز خبر داد.
جواد اوجی تاکید کرد:   خوشبختانه با  دیپلماسی 
فعال انــرژی و پس از چند مــاه مذاکره، 1.۶ 
میلیارد دلار  طلب معوق سال های گذشته بابت 

 صادرات گاز به عراق وصول شد.
وی ادامه داد: از ابتدای ســال نســبت به سال 

گذشــته، حجم صادرات گاز کشور ۲5 درصد و 
وصول   درآمدهای ارزی حاصل از آن ۹0 درصد 

افزایش یافته است.
بــا توجه به آنکه این مهم در کمتر از 10 ماه از 
روی کار آمدن دولت سیزدهم به انجام رسیده 
نشان دهنده غفلت وزارت نفت و بانک مرکزی 

در دولت قبل برای وصول این مطالبات است.
آن هــم در شــرایطی که ایــران زیر فشــار 
ســخت ترین تحریم هــا قرار داشــت و دولت 
دوازدهم به همین بهانــه حاضر به هر توافقی 
بود و دلیل خود را نیز مشــکلات ارزی عنوان 

می کرد.

هزینه دریافت وام خرید مســکن ۴80 میلیون 
تومانی از محــل اوراق حق تقدم برای زوجین 

تهرانی به 130 میلیون تومان افزایش یافت.
به گــزارش روزنامه »صبح امــروز« و به نقل 
از تســنیم، ۲۷ اردیبهشــت امســال در جلسه 
شورای عالی مســکن به ریاست  آیت الله رئیسی 
رئیس جمهوری، افزایش سقف وام خرید مسکن 

تصویب شد.
در جلســه مذکــور وزارت راه و شهرســازی 
پیشــنهاداتی در ســه حوزه زمین، تسهیلات و 
مصالح ارائه کرده بود که پیشنهادات مطرح شده 
در حوزه های زمین و تسهیلات بررسی شد و به 
تصویب رسید و تصمیم گیری درباره پیشنهادات 

بخش مصالح به جلسه آتی موکول شد.
یک روز قبل از این جلســه رستم قاسمی وزیر 
راه و شهرســازی در حاشیه کنفرانس خبری با 
وزیر مدیریت منطقه ای و زیرساخت ارمنستان از 
برنامه ریزی برای بازار مسکن خبر داده و گفته 
بود:  در بخش وام ودیعه مســکن، ما پیشــنهاد 
پرداخت وام 100میلیون تومانی را برای شــهر 

تهران به شورای عالی مسکن ارائه کرده ایم.
وی بــا بیان این که »فعلًا مبلغ ســود این وام 

مشــخص نیســت که بــه زودی آن را اعلام 
خواهیم کرد.« در پاســخ به پرســش خبرنگار 
تســنیم در مورد وام خرید مســکن افزود: در 
این باره نیز ما پیشنهاد پرداخت وام ۶00 تا ۷00 
میلیون تومانی را برای شهر تهران ارائه داده ایم 

که امیدواریم دولت با آن موافقت کند.
در زمان حاضر یک متقاضی )زوجین( در شهر 
تهــران می توانــد با احتســاب وام تعمیر ۴80 
میلیون تومان تسهیلات خرید از بانک مسکن 
دریافت کند. این مبلغ شــامل ۴00 میلیون وام 

خرید و 80 میلیون تومان وام جعاله است.
برای اســتفاده از این وام که احتمالا به زودی 
مبلغ آن به ۶00 تا ۷00 میلیون تومان افزایش 
می یابد، متقاضی باید از طریق اوراق حق تقدم 
مســکن یا همان »تســه« اقدام کند. به این 
منظــور باید ۲ برابر مبلــغ وام اوراق از طریق 
بورس خریداری شود. به عبارت دیگر برای وام 
۴80 میلیــون تومانی باید ۹۶0 برگه اوراق حق 

تقدم خریداری شود.
در زمــان حاضر قیمت هر برگــه از این اوراق 

به طور متوســط حدود 135 هزار تومان است. 
برای خریــد اوراق وام ۴80 میلیــون تومانی، 
متقاضی باید حــدود 130 میلیون تومان هزینه 
کند. به ایــن ترتیب تنها 350 میلیون تومان از 
وام ۴80 میلیون تومانــی نصیب زوجین برای 
ورود به بازار خرید مســکن می شود. با توجه به 
تورم های پیاپی ســال های گذشته نیز این مبلغ 
تاثیر چندانی در افزایــش قدرت خرید نخواهد 
داشت.به گزارش تسنیم، قیمت هر برگه اوراق 
حق تقدم خرید مســکن اوایل اردیبهشــت ماه 
حدود ۹0 هزار تومــان بود که طی یکماه اخیر 
به حدود 135 هزار تومان افزایش یافته است. 

سقف وام خرید مسکن از محل اوراق حق تقدم 
در مراکز استان ها و شهر های بالای ۲00 هزار 
نفر جمعیت برای زوجیــن 3۲0 میلیون تومان 
و به صورت انفرادی 1۶0 میلیون تومان اســت. 
در سایر مناطق شــهری با جمعیت ۲00 هزار 
نفر و کمتر برای زوجیــن ۲۴0 میلیون تومان 
و به صــورت انفرادی 1۲0 میلیون تومان تعیین 
شد.اقســاط وام ۴00 میلیــون تومانــی خرید 
مســکن برای تهرانی ها در بازپرداخت به روش 
ساده ماهانه ۶ میلیون و ۶۶1 هزار تومان است. 

کل بازپرداخت این وام در ماه 1۲ سال دوازدهم 
بالــغ بر ۹5۹ میلیون و ۲۶۲ هزار تومان خواهد 
بود، به عبارت دیگر سود این وام 55۹ میلیون و 

۲۶۲ هزار تومان خواهد بود.
اقســاط وام 80 میلیــون تومانــی تعمیــر در 
بازپرداخت 5ســاله با نرخ ســود 1۷.5 درصد 
ماهانه حدود ۲ میلیون تومان اســت. سود این 
وام حدود ۴0 میلیون و کل بازپرداخت آن 1۲0 

میلیون تومان خواهد بود.
در واقع یک متقاضی وام مسکن از محل اوراق 
حق تقــدم در تهران باید ماهانــه 8 میلیون و 
۶۶1 هزار تومان قســط پرداخت کند. مجموع 
بازپرداخــت وام ۴80 میلیــون تومانی بالغ بر 
یک میلیارد و 80 میلیون تومان و کل ســود وام 

۶00 میلیون تومان خواهد بود.
مبلغ اقســاط وام 3۲0 میلیــون تومانی ماهانه 
5 میلیون و 3۲۹ هــزار تومان، کل بازپرداخت 
۷۶۷ میلیون تومان و سود این وام ۴۴۷ میلیون 
تومان است. همچنین قســط ماهانه وام ۲۴0 
میلیــون تومانی از محل اوراق حق تقدم حدود 
۴ میلیــون تومان، ســود 335 میلیون تومان و 

کل بازپرداخت 5۷5 میلیون تومان خواهد بود.

 هشدار سازمان های بین المللی
 به بحران غذایی

ســازمان های بین المللی ماننــد فائو به 
بحران غذایی در جهان هشدار می دهند، 
ایــن در حالی اســت که رشــد قیمت 
کالاهای اساسی در جهان همچنان ادامه 

دارد.
به گزارش روزنامــه »صبح امروز« و به 
نقل از فارس، قیمت کالاهای اساسی در 
روند صعودی  بازارهای جهانی همچنان 
دارد و از افزایش ماه های اخیر خود عقب 

نشینی نکرده است. گزارش های سازمان خواروبار جهانی هم از افزایش روند شاخص قیمت ها 
خبر می دهد.

ســازمان ملل متحد هم در گزارش اخیر خود وضعیت فعلی تامین مواد غذایی و قیمت ها را 
فاجعه غذایی در آینده خواند.

امروز نیز روند روبه رشــد قیمت ها ادامه داشت، طوری که قیمت ذرت که به  عنوان خوراک 
دام اســتفاده می شــود 11.۲5 دلار افزایش یافت و هر بوشل از این محصول به قیمت ۷۴۶ 

دلار و ۲5 سنت معامله شد.
خوراک دام ۷0 درصد هزینه تمام شــده محصولات پروتئینی نظیر گوشت قرمز، مرغ، تخم 

مرغ و لبنیات را شامل می شود.
امروز قیمت گندم به  عنوان اساســی ترین محصول جهان نیز ۲.۲5 دلار رشد قیمت داشت، 
در روزها و ماه ها اخیر هم این محصول افزایش قیمت داشــت، به طوری که از ابتدای سال 

تاکنون بیش از 50 درصد رشد قیمت را تجربه کرده است.
جنگ بین اوکراین و روســیه که هــر دو تامین کننده 30 درصد غلات جهان هســتند، به 

مشکلات کمبود مواد غذایی و رشد قیمت ها دامن زده است.
سازمان های بین المللی درباره تامین مواد غذایی در آینده هشدار می دهند و از این رو کشورها 
ذخیره ســازی مواد غذایی را بیشــتر کرده اند، نیمی از گندم صادراتی جهان در چین ذخیره 

شده است.

سرانه مصرف زعفران به ۴ دهم گرم رسید
نایب رئیس شــورای ملی زعفران گفت: 
با توجه بــه التهابات بازار زعفران در ماه 
های اخیر، سرانه مصرف به 3 تا ۴ دهم  

گرم رسیده است.
به گزارش روزنامــه »صبح امروز« و به 
نقــل از ایرنا، غلامرضا میــری گفت: با 
توجــه به کاهش قدرت خریــد خانوار و 
نوســان زعفران در ماه های اخیر، میزان 
مصرف زعفران در ســبد معیشتی خانوار 

کاهش یافته به طوری که از حدود یک گرم به 3 تا ۴ دهم گرم رسیده است.
او قیمت کنونی هر کیلو زعفران دســته را ۲۴ میلیون تومان، زعفران پوشــال را 31 تا 31 

میلیون و 500 هزار تومان و نگین را 3۲ تا 38 میلیون تومان اعلام کرد.
میــری می گوید، هم اکنون قیمت حداقل هر مثقال زعفران 1۴0 هزار تومان و حداکثر ۲00 

هزار تومان است.
نایب رئیس شــورای ملی زعفران گفت: بنابر آمار گمرک صادرات زعفران در فروردین 5۹.5 
درصد و اردیبهشت 1۹ درصد نسبت به مدت مشابه پارسال ناشی از وضع نیم درصد عوارض 
آب مجازی از ابتدای ســال، عوارض گمرکی و مشکلات بازگشت ارز به سامانه نیما کاهش 

یافته است.
طبق گفته مسئولان شــورای ملی زعفران، با توجه به مشکلات صادرکنندگان در بازگشت 
ارز به ســامانه نیما و زیان ۷ میلیون تومانی در فروش هر کیلو زعفران ناشــی از تفاوت نرخ 
ارز نیما با ســامانه موجب شــده تا صادرکنندگان امکان صادرات را نداشته باشند و در مقابل 

قاچاق رونق بگیرد.
بنابرآمار اعلامی مســئولان وزارت جهاد پارســال 350 تن زعفران تولید شد. صادرکنندگان 
از متولیان امر انتظار دارند که تا ماه های باقی مانده به فصل برداشــت تمهیداتی برای رفع 

مشکلات صادرات داشته باشند. 

کاهش ۲۰ درصدی تقاضای گوشت گاوی

مدیرعامل اتحادیه دام ســبک گفت: قیمت غلات به عنوان خوراک اصلی دام روند افزایشی 
بــه خود گرفتند و بالاتر از نرخ تورم )نقطه به نقطه و ســالانه( بودند این در حالیســت که 
افزایش قیمت دام سبک حتی به نرخ شاخص هم نرسید از این رو بسیاری از دامداران سبک 

ورشکسته شدند و دام های مولد را روانه کشتارگاه ها کردند.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از ایرنا، افشین صدر دادرس، با بیان اینکه میانگین 
فروش دام زنده کیلویی ۶5 تا ۷0 هزار تومان است، گفت: روند قیمت دام زنده نزولی است.

وی با اشــاره به بی توجهی دولت های دوازدهم و ســیزدهم به حوزه دام ســبک روستایی و 
عشــایری، افزود: وزارت کشــاورزی در حالی با اصلاح نظام یارانه ای همراه شد که شرکت 
پشتیبانی امور دام توان تنظیم بازار نهاده را نداشت و هم اکنون قیمت جو و ذرت در بازار آزاد 

بالاتر از نرخ دولتی عرضه می شود.
مدیرعامل اتحادیه دام ســبک تصریح کرد: قیمت غلات بــه عنوان خوراک اصلی دام روند 
افزایشــی به خود گرفتند و بالاتر از نرخ تورم )نقطه به نقطه و سالانه( بودند این در حالیست 
که افزایش قیمت دام ســبک حتی به نرخ شــاخص هم نرسید از این رو بسیاری از دامداران 

سبک ورشکسته شدند و دام های مولد را روانه کشتارگاه ها کردند.
این فعال اقتصادی با بیان اینکه قیمت گوشــت هفتگی در حال افزایش اســت، خاطر نشان 
کرد: به نظر می رســد دولت تلاشی برای کنترل گوشــت انجام نمی دهد و بیشترین فشار را 

متوجه دامداران می کنند.
صدردادرس با اشــاره به تکرار خشکسالی های شدید در سال های اخیر، افزود: ظرفیت مراتع 
کشور به  شدت کاهش پیدا کرده اند و لازمه این مهم این است که دام را از مراتع خارج و در 

بازار داخلی و خارجی عرضه کنیم.
به گفته وی؛ مدیر عامل شرکت پشتیبانی امور دام با افتخار اعلام کرد روزانه ۶0 تن گوشت 
خارجی وارد بازار می کند این در حالیســت که بازار در شــرایط رکود است و این مسائل همه 

دست به دست هم دادند که قیمت دام زنده کاهشی شود.
مدیرعامل اتحادیه دام ســبک با بیان اینکه بی توجهی به صنعت دام از ســال ۹8 آغاز شده 
است، گفت: شورای قیمت گذاری، با صادرات دام موافقت کرد اما تا زمانی شیوه نامه اجرایی 
این مصوبه خارج نشــود نمی توان درباره آن اظهار نظر کرد. باید جزییات طرح  دیده شود و 

اینکه آیا قابلیت عملیاتی شدن دارند یا ندارد؟
صدردادرس تاکید کرد: دامداران باید درآمد داشــته باشند تا بتوانند به حیات خود ادامه بدهند 
اگر این درآمد کســب نشود به خودی خود تعطیل می شــود. ماده ۲0 قانون نظام دامپروری 
دولت را مکلف کرده است که خرید تضمینی مرغ، شیر و گوشت قرمز را انجام بدهد اما این 

تکلیف مانده است و عملیاتی نمی شود.

خبر

هیچ بهانه ای برای عدم برخورد وجود ندارد؛

قاچاق کالا تا کجا؟
با وجود وعده نهایی مســئولان ستاد مبارزه 
با قاچاق و فراهم بودن مقدمات لازم برای 
جمع آوری لوازم خانگی فاقد شناســه کالا و 
کد رهگیری، دیگر هیچ بهانه ای برای تعلل 

در برخورد با قاچاق کالا نخواهدبود.
به گزارش  روزنامه »صبح امروز« و به نقل 
از مهر، حمیدرضا دهقانی نیا، سخنگوی ستاد 
مبارزه با قاچــاق کالا و ارز از برخورد قاطع 
با اجناس قاچاق حوزه لوازم خانگی و دیگر 
کالاهای هدف خبر داده اســت. برخورد با 
قاچاق تا به امروز همواره به شــکل مقطعی 
و با رویکرد مصلحت محور همراه بوده است 
و متأسفانه تاکنون بهانه هایی همچون عدم 
توانایی شناسایی کالای قاچاق توسط مقام 
قضائــی، توجیهی در جهت کــم کاری در 
کشــف و ضبط کالای قاچاق در بازار بوده 

است.
ایــن در حالی اســت عمــده عوائد فروش 
لــوازم خانگی قاچاق در جیــب قاچاقچیان 
دانه درشــت و نیــز اندکــی از آن هــم به 
قاچاق  توزیع کنندگان کالای  و  فروشندگان 
تعلق خواهــد گرفت. امــا در مقابل ضربه 
قاچاق به تولید داخل به گونه ای اســت که 
در شرایط تورم کنونی اشــتغال بسیاری از 

جوانان را در خطر تهدید قرار داده است.
طبق آماری که ستاد مبارزه با قاچاق در سال 
۹۷ منعکس کرده است، حجم قاچاق لوازم 
خانگــی فراتر از ۲/۲ میلیارد دلار در ســال 
برآورد شده است که حداقل 80 هزار فرصت 
شــغلی را از بین برده است. گردش مالی در 
این بــازار بیش از ۴0 هــزار میلیارد تومان 
است و بر اساس مســتندات وزارت صنعت 
برای ایجاد یک شغل در حوزه لوازم خانگی 

11۹ میلیون تومان بودجه لازم است.
عدم توجه مسئولان به ظرفیت شناسه کالا

به گفته مقامات ســتاد مبارزه با قاچاق کالا 
و ارز پس ســال ها تمدید و تعویق، بالاخره 
شــهریور سال ۹۹ آخرین موعد برای فراهم 
آوردن مقدمات لازم بــرای برخورد با لوازم 
خانگی قاچــاق بوده اســت. در این تاریخ 
می بایســت تمامــی لوازم خانگی ماشــین 
لباسشــویی، یخچال، یخچال فریزر، کولر و 
غیره در کشــور شناسه کالا و کد رهگیری 

اخذ می کردند.
الزام بــه اخذ شناســه کالا و کد رهگیری 
مربوط به ابتدای سال ۹۶ بود اما تا سال ۹۹ 
این طرح به علت کاســتی ها و کم کاری ها 
به تعویــق افتاده و بارها بــه واردکنندگان، 

عرضه کنندگان، تولیدکنندگان، خدمات پس 
از فــروش، حمل کننــدگان و انبارکنندگان 
برای شناســه دار کردن لوازم خانگی داخلی 

مهلت داده شده است.
هیچ بهانه ای برای »عدم برخورد« وجود 

ندارد
در حــال حاضر اتحادیه هــای لوازم خانگی 
داخلی صراحتاً از شناســه دار شــدن تمامی 

لوازم خانگی موجود در ایران خبر داده اند.
عباس هاشمی، دبیرکل انجمن صنایع لوازم 
خانگــی ضمن اعلام آمادگــی برای انجام 
هرگونــه برخورد در حوزه لــوازم خانگی در 
کشــور، گفت: در حاضر حاضــر می توانم با 
افتخار اعــلام کنم که تمامی تولیدکنندگان 
لــوازم خانگی کاملًا بــه تعهدات خود بابت 
اخذ شناسه و کدرهگیری برای اجناس خود 
اقدام کرده اند و ستاد مبارزه با قاچاق کالا و 
ارز آمادگی کامل برای برای برخورد با لوازم 

خانگی قاچاق در سطح عرضه دارد.
بنابراین با وجود فراهم بــودن کامل برای 
جمــع آوری اجنــاس فاقد شناســه کالا و 
کد رهگیری دیگر هیچ بهانه ای از ســمت 
نهادهای انتظامــی و قضائی برای تعلل در 

برخورد با قاچاق مسموع نیست.

فراجا فروشندگان مجازی قاچاق را 
ردیابی کند

در برهه کنونی که ستاد مبارزه با قاچاق کالا 
و ارز عزم جدی خود را برای مقابله میدانی با 
قاچاق اعلام کرده است لازم است که سایر 
نهادهای همکار در زمینه جمع آوری قاچاق 
مخصوصاً فراجا، همپای این ســتاد، اعلام 

آمادگی خود را به شکل علنی اعلام کنند.
بنابر ادعــای اکبر پازوکــی رئیس اتحادیه 
فروشــندگان لوازم خانگی هــم اکنون ۹0 
درصد لوازم خانگی قاچاق در فضای مجازی 
به فروش می رســد و قسمت کوچکی از آن 
در کف مغازه ها فروخته می شود. بنابراین در 
وهله اول برخورد با توزیــع کنندگان لوازم 
خانگی قاچاق در ســایت ها و شــبکه های 
اجتماعــی باید در دســتور کار پلیس فتا و 
ضابطان سایبری نیروی انتظامی قرار بگیرد.

واضح اســت که ردیابی قاچــاق در فضای 
مجازی به مراتب از بازرسی میدانی گسترده 
و جســت و جوی خیابانی سهل الوصول تر 
خواهد بــود و ضابطان و دســتگاه قضائی 
بلافاصله با کشــف فروشــگاه یــا کانال 
فروشــنده کالای قاچاق بــه راحتی امکان 
ردیابی مکان فروشــنده و مسدودی درگاه 

فروش او را خواهند داشت.
قاچاق معکوس به لوازم خانگی اضافه 

شده است
بنابر این گزارش، اما تا به امروز هیچ برخورد 
جدی با لوازم خانگی قاچاق به صورت مستمر 
انجام نشده است؛ بلکه صرفاً با مطالبه گری 
لوازم  تولیدکنندگان  اتحادیه های  و  رسانه ها 
خانگی داخلی به شکل مقطعی بازرسی های 
حضوری صورت می گرفته و سپس بعد چند 
هفته برخورد مجدداً طرح به به فراموشــی 

سپرده می شده است.
سیستم ضعیف برخورد با قاچاق در سال های 
اخیر باعث شــده اســت که حتی در زمینه 
قاچاق معکوس نیز با مشــکل مواجه شویم. 
محمد وصالی مدیــر کل دفتر صنایع لوازم 
خانگی و اداری وزارت صمت ســال گذشته 
عنــوان کرده بود: »از صد در صد واحدهای 
تولیــدی، کیفیت 50 تا ۶0 درصد واحدهای 
تولیدی خوب است و حتی صادرات معکوس 
می شــود؛ یعنی محصول ایرانی به خارج از 
مرزهای اطراف مــی رود و لیبل خارجی یا 
کره ای می خورد و دوباره به داخل کشور بر 
می گردد و مردم به تصور کالای خارجی آن 

را خریداری می کنند.«



4
شنبه28  خرداد 1401/   سال سوم  /   شماره 1229

Vol.3.No.1229/ June .18.2022

www.sobhe-emrooz.ir
sobhe.emrooz.news@gmail.com

دم
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دستگیری کاسبانِ کنکور در پایتخت؛ از فروش سوالات تا ابزارهای پیشرفته تقلب
رییس پلیس فضای تولید و تبادل اطلاعات پایتخت از شناســایی و دستگیری دو 
کلاهبــردار اینترنتی خبر داد که با فرصــت طلبی از ایام امتحانات نهایی و کنکور 
سراســری با ایجاد چندین کانال و صفحه اینترنتی ضمن ادعای فروش سوالات، 
اقدام به فروش تجهیزات پیشــرفته ارتباطی پنهان و ابــزار تقلب در امتحان نیز 

می کردند.
به گزارش ایرنا از پلیس فتا تهران، ســرهنگ داود معظمی گودرزی، در خصوص 
دســتگیری دو کلاهبــردار اینترنتی گفت: در رصد و پایــش فضای مجازی و در 
اجرای طرح برخورد با کلاهبرداران اینترنتی در پوشــش ادعای فروش ســوالات 
کنکور 1۴01 و امتحانات نهایی چندین کانال تلگرامی و صفحه اینســتاگرامی در 

این خصوص مشاهده و مورد پیگیری ویژه قرار گرفت.      
این مقام مســئول افزود : افسران ســایبری پلیس فتا تحقیقات خود را آغاز کردند 
و متوجه شــدند تعداد 5 کانال و صفحه که در مجموع بیش از 50 هزار نفر دنبال 
کننده دارند ضمن ادعای فروش ســوالات امتحانــات نهایی و کنکور، تجهیزات 

پیشرفته ارتباطی را نیز تحت عنوان ابزار تقلب با قیمت های گزاف در این کانال ها 
به فروش می رسانند.ســرهنگ گودرزی ادامه داد: کارشناسان پلیس فتا با بررسی 

های تخصصی و اقدامات فنی تعداد دو نفر ادمین اصلی این کانال ها را شناسایی 
و پــس از احراز هویت این افراد و تشــریفات قضایی در یک اقدام غافلگیرانه این 

شیادان کلاهبردار را در محل اختفای خود دستگیر کردند.
وی افزود: در بررسی محل دستگیری این افراد تعداد زیادی دوربین مخفی در انواع 
مختلف )خودکار ، فلش و پریز ( کارت ویسا و هندزفری نامریی کشف و متهمین 
به همراه تجهیزات مکشوفه به پلیس فتا منتقل شدند.این مقام انتظامی با اشاره به 
اینکه این تجهیزات باتوجه به ســاختار خود علاوه بر استفاده در اقدامات نامتعارف 
و با مقاصد خاص، جان افراد را به خطر می اندازد بیان داشــت: سلامت مردم خط 
قرمز پلیس اســت و افرادی که با اقدامات فرصت طلبانه و مجرمانه خود این خط 
قرمز را زیر پا بگذارند با برخورد قاطع پلیس مواجه خواهند شــد. رییس پلیس فتا 
تهران بزرگ به شهروندان توصیه کرد: به تبلیغات فریبنده و دروغین افراد فرصت 
طلب در فضای مجازی توجه نکنند و هرگونه موارد مشــکوک را از طریق سایت 

پلیس فتا به آدرسwww.cyberpolice.ir اطلاع رسانی کنند.

معاون وزیر کشور:

آمار طلاق در حال کاهش است
معــاون اجتماعی وزیر کشــور در خصوص 
وضعیت آمار طلاق در کشور گفت: در حال 
حاضر امکان ارائه آمار وجود ندارد زیرا مرکز 
رصد ما در حــال جمع بندی آمار جدید بوده 
و داده های گذشته نیز قابل استناد نیست اما 
به طور کلی آمار طلاق در کشــور در حال 

کاهش است.
اجتماعــی به همراه  امور  رئیس ســازمان 
فرماندار مشــهد و چند تن از مدیران استان 
از مناطقی در حاشیه شــهر مشهد بازدید و 
نحــوه ارائه خدمات در مجتمع  ســاماندهی 
و نگهداری متکدیان ســرای سبز مشهد و 
مرکــز اورژانس اجتماعی بشــارت را مورد 

بررسی قرار داد.  
محمد عباسی در حاشــیه بازدید از مجتمع 
ساماندهی و نگهداری متکدیان سرای سبز 
مشهد اظهار کرد: یکصد و چهل و چهارمین 
جلسه شــورای اجتماعی کشــور با حضور 
جانشین رئیس جمهور تشکیل شد. مهم ترین 
مباحــث این جلســه بــه چگونگی کاهش 
آســیب های اجتماعی مخصوصا آسیب های 
اولویتی شورای اجتماعی مربوط می شد. این 
آســیب ها عبارتند از اعتیاد، طلاق، کودکان 

کار و مناطق حاشیه شهر و سایر مفاسد.
وی افزود: کنترل و کاهش آسیب ها یکی از 
وظایف ســازمان امور اجتماعی است و همه 
دســتگاه های ذی ربط باید با هم افزایی خود 
نسبت به کاهش این بخش از آسیب ها برای 

مردم اقدام کنند.
رئیس ســازمان امور اجتماعی تصریح کرد: 
نظام برنامه ریزی برای آسیب های اجتماعی 
توانســته بخشی از این آسیب ها خصوصا در 
زمینه طلاق را کاهش دهد اما هنوز نیاز به 

نظام برنامه ریزی مساله محور داریم.  
عباســی با اشــاره به نقش مهــم وزارت 
آموزش وپرورش در پیشگیری از آسیب های 
اجتماعی خاطرنشــان کرد: باید با اقدامات 
فرهنگی و اجتماعی جلــوی زایش و تولید 
این آســیب ها را بگیریــم. آموزش وپرورش 
پذیرفــت این موضــوع را در ســال جدید 
جــدی بگیرد. در این جلســه به نقش مهم 
وزارت ارشاد و سازمان تبلیغات اسلامی که 
می توانند از سمن های فعال در زمینه کاهش 
آسیب های اجتماعی استفاده کنند نیز اشاره 

شد.
وی با بیان اینکه موضــوع توزیع اعتبارات 

برنامه محور در یکصــد و چهل و چهارمین 
جلسه شــورای اجتماعی کشور به تصویب 
رســید، عنوان کرد: یکی از وظایف سازمان 
اجتماعی کشــور هم افزایی بین دستگاه ها و 
توزیع دقیق وظایف آن  در خصوص کاهش 
آسیب هاســت و به همین دلیل در گذشــته 
نقدی بر توزیع اعتبارات به شکل دستگاهی 
وجود داشــت اما بنا شــده در سال جاری 
اعتبارات را به شکل برنامه محور توزیع کنیم.  
مسعود فیروزی، مدیر کل بهزیستی خراسان 
رضــوی، در بازدیــد رئیس ســازمان امور 
اجتماعی و فرماندار مشهد از مرکز اورژانس 
اجتماعی بشارت اظهار کرد: سابقه پذیرش 
مراجعان ما متفاوت است. اگر در این مرکز 
را باز کرده و نگهبان را برداریم، امکان دارد 
بسیاری از افراد فرار کنند. دلیل این موضوع 
این است که فرد را وسط آسیب می گیریم و 
به بهانه زندان زدایی به جای زندان آن ها را 
به مرکز آسیب منتقل می کنیم اما اگر بخشی 
از آن ها را حتی بیرون کنیم نیز امکان دارد 
پیش قاضی رفته و تقاضای اســکان در این 
مراکــز را کنند زیرا اعتقــاد دارند که امنیت 
جانی ندارند. در مجموع ما در پیشــگیری از 

آسیب ها خیلی ضعیف هستیم.  
وی افزود: خانه امن یکی از مراکزی اســت 
که راه اندازی آن بســیار واجب است. ما در 
این خانه های امــن خانم هایی که در خانه 
احساس خطر دارند را حتی با بچه های شان 
نگهــداری می کنیم و وکیل پیگیر مســائل 

آن ها می شود.
مدیر کل بهزیستی خراسان رضوی تصریح 
کرد: درســت است که در مرکز کودکان کار 
خیابان صدف حدود 30 نفر را تحت پوشش 
داریم اما در ســال گذشته در مجموع حدود 

1۴00 نفر را ساماندهی کردیم.
فیروزی با بیــان اینکه فعالیت بعضی مراکز 
خاص خصوصا در شهرهای بزرگ ضرورت 
دارد، عنوان کرد: پلیــس امنیت اخلاقی ۲ 
ترنس را بازداشت کرده و به ما تحویل داد. 
بهزیســتی بهم ریخته بود و من شــب ها تا 
صبح خواب نداشــتم. اگر این دو را به مرکز 
دختران می بردیم یکجور مکافات بود و اگر 
آنهــا را به مرکز پســران می بردیم یکجور 

دیگر برای من مکافات ایجاد می شد.  
محسن داوری، فرماندار مشهد در ادامه این 
بازدید با اشاره به اینکه نمی توان ظرفیت های 

مراکز مبارزه با آسیب های اجتماعی مشهد را 
تنها برای بومیان استان و شهرستان در نظر 
گرفــت و این مراکز مراجعانی حتی از خارج 
استان دارند، اظهار کرد: به عنوان مثال 30 
درصد از مراجعان مراکز معتادان متجاهر از 
خارج استان می آیند. ما مرکزی هستیم که 

از کل کشور مراجعه کننده داریم.
محمد عباسی، معاون اجتماعی وزیر کشور 
در بخشی دیگر از این بازدید اظهار کرد: در 
جامعه می گویند کــه بخش زیادی از بزه ها 
علت اقتصــادی دارد، موضوعات اقتصادی 
بســیار تاثیرگذار هســتند امــا علت اصلی 
بزه ها نظام فرهنگی اســت. بودجه امســال 
ما برنامه محور است و هر بخشی که برنامه 
فوق العاده ای برای کاهش آســیب ها داشته 

باشد به آن بودجه تعلق می گیرد.
رئیــس ســازمان امور اجتماعی کشــور در 
این ســفر از مجتمع ساماندهی و نگهداری 
متکدیان سرای سبز مشهد و مرکز اورژانس 
اجتماعی بشــارت، مدرســه دوازده کلاسه 
سیاســک در محل جاده ســیمان و محله 
کشــاورز خیابان حر که به پاتوق معتادان و 

خرده فروش ها معروف است، بازدید کرد.  

واکنش رییس کل سازمان نظام پزشکی به افزایش 
ظرفیت  پذیرش دانشجوی پزشکی:

۲۰هزار پزشک عمومی، کار پزشکی نمی کنند

رییس کل ســازمان نظام پزشکی کشور در واکنش به طرح دوباره مباحث مرتبط با افزایش 
ظرفیت پذیرش دانشــجوی پزشکی و دندانپزشــکی، بر لزوم قضاوت درباره »جریان« رشد 
حوزه ســلامت تاکید کرد و با اشاره به اعتماد مردم به خدمات پزشکی، گفت: دغدغه داریم 
و اعــلام می کنیم که افزایش ظرفیت باید متناســب با رعایت کیفیت باشــد؛ بدون تردید 
تصمیم گیری های غیرکارشناســی و دور زدن کارشناســان حوزه ســلامت، به کیفیت ارائه 

خدمت، غرور ملی و دستاورد »خودکفایی مطلق حوزه سلامت«، آسیب می زند.
دکتــر محمد رییس زاده با حضور در محل خبرگزاری دانشــجویان ایران، )ایســنا(،  در پی 
طرح دوباره بحث افزایش ظرفیت پذیرش دانشــجوی پزشکی و همچنین دندان پزشکی در 
دانشگاه های علوم پزشــکی، گفت: کسی نمی تواند انکار کند که نیاز به افزایش »متناسب« 
ظرفیت های پزشــکی وجود دارد. سازمان نظام پزشکی و وزارت بهداشت و همه مسئولان و 
صاحب نظران حوزه سلامت کشور، قطعا با افزایش »متناسب« ظرفیت موافق هستند. کسی 
را پیدا نمی کنید که با این شــرایط رشــد جمعیت، با افزایش سن جمعیت و با نیازهای جدید 
در حوزه ســلامت، بگوید با افزایش ظرفیت پذیرش پزشکی مخالفیم. مگر می توان گفت که 
هرچقدر پزشک و دندان پزشــک داریم، در همین سطح نگه داریم. به هر حال طبیعی است 
که عده ای از پزشکان یا از حوزه ارائه خدمت خارج می شوند یا مهاجرت می کنند یا متاسفانه 
عده ای هم طبیعتا فوت می کنند و ... در عین حال جمعیت هم در حال افزایش است. بنابراین 
یک مغالطه ای در این موضوع اتفاق افتاده و برخی دوســتان دو قطبی نادرستی در این زمینه 

شکل دادند که مثلا عده ای موافقین افزایش ظرفیت پزشکی هستند و عده ای مخالف آن.
افزایش »متناسب« یا »کاغذی« ظرفیت های پزشکی!؟

وی با بیان اینکه اصلا در کشور کسی را که مخالف افزایش متناسب ظرفیت پزشکی باشد، 
نداریــم، گفت: دو قطبی را بایــد به گونه ای دیگر تعریف کرد؛  افزایش منطقی و متناســب 
ظرفیت یا افزایش ظرفیت روی کاغذ؟؛ این دو قطبی درســتی اســت. ما طرفداران افزایش 
ظرفیت های پزشــکی به صورت متناسب، منطقی و متناسب با توان و زیرساخت های کشور 
هســتیم. در حالی که عده ای طرفدار افزایش اســمی و کاغذی ظرفیت هستند؛ می گویند ما 
روی کاغذ می گوییم که مثلا ۲0 درصد ظرفیت پزشکی به صورت دستوری افزایش یابد. اگر 
جایی را سرغ دارید که الزامات دستوری پاسخ داده، اینجا هم جواب خواهد داد. اینکه بگویند 
دســتور دادیم و مصوب کردیم که ظرفیت پزشکی افزایش پیدا کند و حتی اگر هم این کار 

انجام شود، حتما و حتما در دل این اقدام، آسیب دیگری ایجاد می شود.

لاک پشت غول پیکر منقرض شده، زنده در 
گالاپاگوس پیدا شد

گونه نادری از یک لاک پشــت غول پیکر که گمان می رفت بیش از یک قرن پیش منقرض 
شده، اکنون زنده در مجمع الجزایر گالاپاگوس یافت شده است.

به گزارش ایســنا، کارشناســان حیات وحش گمان می کردند که یک زیرگونه از لاک پشت 
غول پیکــر با نام علمی chelonoidis phantasticus بیــش از یک قرن پیش از بین رفته 

است.
این  زیرگونه بیشــتر با نام »لاک پشــت فوق غول پیکر« شــناخته می شــود و بومی جزیره 

»فرناندینا« در مجمع الجزایر گالاپاگوس است.
آخرین نوع از این زیرگونه در سال 1۹0۶ پیدا شده بود.

تا اینکه در ســال ۲01۹، محققان دانشــگاه پرینستون از پیدا شدن یک لاک پشت ماده خبر 
دادند که احتمال داده می شــد از همین زیرگونه باشــد. این محققان بالاخره هفته گذشــته 

توانستند ثابت کنند که این دو نمونه به هم مرتبط هستند.
فرناندا، آخرین لاک پشت فوق غول پیکر زنده در دنیا کیست؟

وزن لاک پشت های غول پیکر به ۴1۷ کیلوگرم و طول جثه آن ها به یک متر و 30 سانتی متر 
می رسد. عمر متوسط این گونه از لاک پشت ها بین 80 تا 1۲0 سال متغیر است.

در حال حاضر 1۴ زیرگونه برای لاک پشــت های غول پیکر گالاپاگوس شناسایی شده است 
که همگی در فهرست سرخ »آی یوسی ان« یا همان »اتحادیه بین المللی حفاظت از طبیعت« 
قرار دارند به نحوی که هر کدام از آن ها یا آســیب پذیر بوده، یا در معرض خطر هستند، یا در 

خطر انقراض هستند و یا اینکه اساسا منقرض شده اند.
کارشناسان توانستند در سال ۲01۹ میلادی، فرناندا را که یک لاک پشت ماده بود، تک وتنها 

در بین یک توده علفی در جزیره فرناندینا پیدا کنند.
بعد از مقایسه دی ان ای فرناندا با نمونه  موجود از سال 1۹0۶ از یک لاک پشت  فوق غول پیکر، 

این گروه تحقیقاتی تأیید کردند که هر دو لاک پشت از یک  گونه محسوب می شوند.
سرپرســت محققان دانشــگاه پرینســتون در این زمینه گفت: من هم مثل بقیه مردم گمان 
می کردم این جزء گونه های بومی جزیره فرناندینا نیست. تا اینکه دیدیم برخلاف تصورمان، 
فرناندا بسیار شبیه گونه ای است که بیش از 100 سال قبل وجود داشته است و اینکه هر دو 

این ها بسیار با زیرگونه های دیگر لاک پشت های جزایر گالاپاگوس متفاوت هستند.
به گزارش یورونیوز، کارشناسان سن این لاک پشت را 50 سال تخمین زده اند.

خبر

وزیر آموزش و پرورش:
 بودجه این وزارتخانه ۳ برابر سال گذشته است

کاشت گیاهان بوته ای بومی با نیاز آبی کم 
در دستورکار

وزیر آموزش و پرورش گفت: بودجه آموزش و پرورش نسبت 
به سال گذشته، حدود سه برابر افزایش پیدا کرده است.

به گزارش ایرنا، یوسف نوری، روز پنجشنبه در جلسه شورای 
اداری شهرستان شاهین شهر و میمه در فرمانداری این شهر 
افزود: علاوه بر بودجه خود آموزش و پرورش، امســال بیش 
از هفت هزار و 500 میلیارد تومان)سه برابر سال گذشته( به 

بودجه امسال افزوده شده است.
وی با اشــاره به چالش های آموزشی مدارس در دوران کرونا 
گفت: دانش آموزان به مدت ۲ ســال بصورت برخط)آنلاین( 
آموزش دیدند و بعد از آن با بازگشــایی مــدارس، انتقادات 

زیادی به این موضوع وارد شد.
وزیــر آمــوزش و پرورش افزود: قرار اســت بــرای جبران 
کمبودهای آموزشــی بویژه در پایه هــای اول، دوره هایی در 
تابستان برگزار شــود.وی همچنین به طرح همسان سازی 
حقوق معلمان و در دســتور کار قرار گرفتن آن اشــاره کرد 
و گفت: تغذیه دانش آموزان نیز از ســال آینده با برنامه ریزی 
جدی شروع می شود و امسال نیز بصورت آزمایشی این مورد 
پیگیری و انجام شد.نوری همچنین با تاکید بر اهمیت توجه 
به ورزش در مدارس خاطرنشان کرد: ۲ هزار و 100 سالن و 

زمین چمن در مدارس در حال احداث است.
وی بــا بیان اینکه دولت مصمم اســت در بین مردم حضور 
فعال داشته باشــد و شفاف سازی کند، گفت: نهاد آموزش و 
پرورش نیازمند همکاری و تعامل با همه اقشار مردم است و 

به تنهایی نمی تواند درصدد جبران مشکلات برآید.
وزیر آموزش و پرورش، مهمترین چالش دولت را بدهی های 
برجا مانده از ســال گذشته عنوان کرد و گفت: بعد از جبران 

این دیون، بدنبال غنیمت شمردن فرصت ها هستیم.
 به گزارش ایرنا، جلســه شورای اداری که با حضور فرماندار 
شــاهین شــهر، میمه و برخوار، امام جمعــه، نماینده مردم 
شاهین شــهر، میمه و برُخوار در مجلس و جمعی از مدیران 

شــهری برگزار شــد، وزیر آموزش و پرورش پس از شنیدن 
درخواست ها و گلایه های نمایندگان اقشار مختلف مردم، به 
قرائت پیام رییس جمهور مبنی بــر اینکه »به جای نگاه به 
گذشــته و اقداماتی که انجام نشده اســت، باید فرصت ها را 
غنیمت شمرد و بدانیم که چقدر می توانیم در وضعیت کنونی 
موثر باشــیم« پرداخت.وی افزود: چالش اول دولت سیزدهم 
بدهی های برجا مانده از گذشته بود؛ کمااینکه حدود ۴0 هزار 
میلیارد تومان از تنخواه گردان هزینه شده و سررسید اقساط 
به 10 هزار میلیارد تومان رســیده بود اما دولت با اســتفاده 
از راهکارهای مختلف مثــل صرفه جویی، ارتباطات بیرونی، 

فروش نفت و … این بدهی ها را پرداخت کرد.
وزیر آموزش و پرورش ادامه داد: چالش دوم دولت همه گیری 
کرونا بود که پس از مدتی واکسن تامین شد و همه گیری این 

ویروس در حال حاضر به حداقل رسیده است.
وزیر آموزش و پرورش، صبح امروز همراه با رییس جمهور و 
سایر اعضای هیات دولت و برخی معاونان ریاست جمهوری 

به استان اصفهان سفر کرد.
 نوری در سفر به شاهین شهر با حضور در جمع خانواده های 
شهدا با آرمان های امام و شهدا تجدید میثاق کرد و در افتتاح 

چند طرح از جمله ۲ مدرسه خیرساز حضور یافت.
شاهین شهردر فاصله ۲0 کیلومتری شمال اصفهان قرار دارد.

مدیرکل دفتــر امور بیابان ســازمان منابــع طبیعی و 
آبخیزداری با اشاره به اینکه این روزها درحال گذراندن 
ســخت ترین خشکسالی جهانی هستیم، اظهار کرد: این 
خشکســالی می تواند موجب تشــدید بیابان زایی شــود 
و مخاطــرات متعددی را به عنوان پیامدهای ناشــی از 

بیابان زایی به دنبال داشته باشد.
وحید جعفریان در گفت و گو با ایســنا، به مناسبت روز 
جهانــی بیابان زایی، اظهار کــرد: بیابان زایی یا تخریب 
سرزمین مقوله ای متفاوت از واژه بیابان است. بیابان یک 
ماهیت طبیعی دارد و یک اکوسیستم از اکوسیستم های 
موجود در طبیعت اســت که گیاهان و شــرایط حیاتی 
خاص خود، کالاها و خدمات خاص و منحصر به  فردی 

را به جامعه بشری ارائه می دهد.
وی دربــاره تفاوت پدیــده بیابان زایی بــا بیابان افزود: 
بیابان زایی اشــاره بر موضوع سوء مدیریت دارد.چرا که 

عرصه ای با قابلیت های بســیار به دلیل سوء مدیریت و 
عوامل انســانی، فاقد جلوه های حیاتی شــده و ظاهری 
شــبیه به یک منطقه بیابانی پیدا کرده است. این عرصه 

در ماهیت با اکوسیستم بیابان متفاوت است.
مدیرکل دفتــر امور بیابان ســازمان منابــع طبیعی و 
آبخیزداری با بیان اینکه بیابان زایی نشانه عدم مدیریت 
قابلیت هــا و ظرفیت های حیاتی ســرزمین اســت، با 
ذکرمثالی شــرح داد:به طور مثــال حاصلخیزی خاک 
کاهــش یافته و پوشــش گیاهی افزایش یافته اســت.

عرصه هایی که قابلیت تولید داشت،شور و غلیایی شده و 
یک منطقه کشاورزی حاصلخیز به یک منطقه غیرقابل 
زراعت تبدیل شــده و یا تغییر کاربری یافته اســت در 
صورتی که می توانست جلوه ای از ویژگی های طبیعت را 
داشته باشد اما با تغییر کاربری عملا مناطق مسکونی و 

... تحصیل شده است.
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لذت کار کردن تآتر بعد از دو سال و نیم کرونا
وحید غلامی | کارگردان تئاتر

تــو این روزهایی که به خاطــر کرونا همه ی هنرمندان از کارشــون دور بودن، به خصوص 
تاتری ها، یه کمی می شه گفت سخت بود، البته یه کم که نه خیلی بیش تر از یه کم، به شخصه 
حدود ۹00 روزی بود که خودم، روی صحنه کاری نداشتم... به هر حال با همه ی مشکلاتی 
که بود و هســت، به من خیلی چسبید، تآتر کار کردن تو شهر مشهد این روزا دل چسب تر از 
هر روزی شده، گرچه مشکلات قبلی هم چنان به جای خود باقی هست و باید اصلاحاتی در 
این مشــکلات شــکل بگیرد اما منظور از کِیف کردن، کار کردن و شلوغ بودن سالن ها بود، 
احساس مخاطب، بازی گر رو روی صحنه درخشان تر می کنه و انرژی شو دوبرابر، تماشاگر به 
ما نشــان داد که گرچه مشــکلات اقتصادی هر روز بیش تر از دیروز با ما هست اما هم چنان 
برنامه ی تماشای تآتر در سبد خانواده های شهر ما هست و مطمعنم تلاش ما برای بهتر شدن 
و ارائه ی کار بهتر، تعداد تماشاگران رو بیش تر می کنه... نکته ای که هست و باید به آن خیلی 
توجه کرد بحث نمایش نامه ای هست که ما داریم کار می کنیم یا به اصطلاح خوراکی که به 
تماشاگر می دهیم... امروز تماشاگر ما احتیاج داره به کمدی، به درام های اجتماعی، منظور از 
کمدی اون خنده ای هست که علاوه بر شاد کردن تماشاگر او را به فکر فرو ببرد... تماشاگر 
امــروز و فردای ما در صورتی مخاطب کارهای ما خواهد بــود که گروه های تاتری با کار و 

رفتار هنری اشِان برای مخاطب ارزش قائل شوند... این ارزش از چند بعُد باید بررسی شود.
1. تماشــاگر هزینه می کند و چه از قبل آگاهی از کار شــما داشــته باشد چه نداشته باشد یا 
گاهی تماشاگر به خاطر پیشینه ی شما به تماشای کار شما می نشیند... یادمِ آقای رضا احمدی 
یه وقتی به ما می گفتن، ببینید بچه ها شــما دارین به تماشاگر می گین بیا بشین تو سالن ما، 
گوشــیتو باید خاموش کنی یا بذاری روی بی صدا، نباید در حین اجرا از روی صندلی ت بلند 
بشــی، صحبتم نباید بکنی، نور قسمتی هم که نشســتی گرفته می شه، تماشاگر به همه ی 
حرفای شــما گوش می ده و بند به بند شــو اجرا می کنه... اون جا می گه با همه ی این شروط 
شــما چه کاری می خای برای من ارائه بدی... پس به نظر من  تماشاگر مهم ترین عامل در 
شــکل گرفتن و به اجرا رســیدن یک اثر هنری است، چون با حضور تماشاگر است که چراغ 

سالن های تآتر روشن می ماند...و ما باید برای وقت و هزینه ی تماشاگر ارزش قائل بشیم.
۲. موضوع دوم هم بر می گرده به تماشاگر و بعد گروه های تآتری... متاسفانه مشهد که قطب 
دوم تآتر کشور شناخته می شــود امروز کمبود هایی دارد که شایسته ی تآترش نیست، از تآتر 
می گم چون تآتر کار می کنم و کار تولید می کنم، ما داریم از شهر و استانی صحبت می کنیم 
که هنرمندان سرشناســی به سینما و تآتر کشــور تزریق کرده، مثل فریدون جیرانی، حامد 
بهداد، سعید سهیلی، رضا کیانیان، رضا صابری، رضا عطاران و... این شهر امروز نباید مشکل 
کمبود سالن داشته باشد و اگر سالن هم دارد که تعدادشان اندک است، متاسفانه امکاناتی دارد 
که شایسته ی تماشــاگر و گروه های تآتری نمی باشد، گرچه سالن داران مستقل و خصوصی 
که تعدادشان به اندازه ی انگشتان یک دست هم نمی شود با بودجه ی شخصی خودشان این 
شرایط و امکانات را فراهم کرده اند اما نیاز به حمایت از جانب مسئولینی دارند که توان کمک 

مالی نیز دارند و باید در کنار هنرمندان باشند و زبان هنرمندان در برابر مسئولین بالا رتبه.
3. موضوع سوم یه بحث بلند مدت و کاری است که نیاز به برنامه ریزی دارد و نیاز به کمک 
گرفتن از هنرمندان شــهر در برنامه ریزی برای تاسیس و راه اندازی سالن های بیش تر، بهره 
گرفتن و مشــورت با گروه های تهرانی و برگزاری کلاس ها و ورکشــاپ ها در شــاخه های 
مختلــف... و همه ی این موارد نیاز به کمک مســئولین دارد و حمایت آن ها... و باید درهای 
ســالن های دولتی این شهر که تعداد شــان کم اســت به روی تمامی گروه های تآتری باز 
باشــد، البته بســته به کیفیت  کارها، نه این که هر کاری در شهر اجرا بشود و هیچ نظارتی به 
سالن های خصوصی و دولتی نباشد، منظور از نظارت همان احترام و ارزش گذاری به وقت و 
هزینه ی مخاطب است... این نظارت باید از جانب افراد متخصص باشد که در بین هنرمندان 

ما این افراد دارای تخصص کم نیست.
سخن پایانی:

تآتر هنوز برای مردم شــهر و کشــور ما جدی نشده است و اگر حمایتی از جانب مسئولین از 
تآتر بشــود که بتوان پُلی بین هنرمند و تماشاگر باشــد که تماشاگر بتواند با کم ترین هزینه 
به تماشــای تآتر بنشیند و از این هنرِ فاخر بی بهره نماند، گرچه هزینه های بلیت با توجه به 
شرایط اقتصادی کشور و هزینه ی سالن های خصوصی و حتی دولتی هزینه ی زیادی نیست 
اما می شــود این هزینه را با کمک مســئولین کم تر کرد، به شرط آن که مسئولین پا به پای 
هنرمندان و افراد دارای تخصص تآتر بیایند و باید جدی در این مســیر قدم بردارند، آن وقت 
جای این که شخصی تفریح ش شبی خوردن فست فود و ... باشد با خانواده اش، وقتی او را با 
تآتر آشــنا کنیم به نظرم تآتر برایش اولویت بیش تری دارد، گرچه که آن تفریح ها هم جای 

خود دارد.
امیدوارم روزی برســد که تمام مردم شهر مشهد و کشور با تآتر به معنای واقعی آشنا شوند و 

سالن های تآتر با نفسِ گرم تماشاگران گرمای بیش تری داشته باشد.

جایزه  هنرهای تجسمی ۲۰۲۲ فلوشیپ آلپاین 
به هنرمند ایرانی رسید

آرمین امیریان هنرمند عکاس ایرانی برنده 
جایزه  هنرهای تجســمی ۲0۲۲ فلوشیپ 

آلپاین بریتانیا شد.
بــه گزارش روزنامه »صبــح امروز« و به 
نقل از مهر، آرمین امیریان هنرمند عکاس 
جــوان در آخریــن حضــور جهانی خود، 
توانست با عکس »قیاس« جایزه هنرهای 
تجسمی ۲0۲۲ فلوشیپ آلپاین بریتانیا را 

از آن خود کند.
فلوشــیپ آلپاین به صورت سالانه برگزار 

می شود اما به دلیل بیماری کرونا، دوره قبلی آن سال ۲01۹ برگزار شده بود. این رویداد ماه 
آگوست ۲0۲۲ مصادف با مرداد ماه 1۴01 برگزار خواهد شد.

عملکرد فلوشــیپ به این صورت است که هنرمند و اثرش را در یک سال مورد بررسی قرار 
می دهد و از او برای برگزاری نمایشگاه حمایت می کند و به او جایزه ای تعلق می گیرد.

بنیاد آلپاین که با هدف کشف اســتعدادهای نوظهور و ایده های ناب، از هنرمندان و مؤلفان 
پیش رو در هنر، ادبیات و فلســفه حمایت می کند، در جدیدترین دوره ی خود از میان دو هزار 
شرکت کننده، آرمین امیریان و اثر وی را به عنوان یکی از دو برنده ی اصلی جایزه و هنرمند 

منتخب سال ۲0۲۲ بنیاد آلپاین انگلستان معرفی کرد.
این فلوشــیپ با همکاری مرکز هانا آرنت آمریکا، در گردهمایی و نشســت سالانه ای که در 
تابستان برگزار می شود، امســال با موضوع »آزادی« نگاه های تازه به این مفهوم، به جهان 
پیرامون انســان و تأثیر اعمال ما بر چگونگی شکل گیری زندگی در عصر حاضر را به چالش 

خواهد کشید.

یادداشت

پوران درخشنده از جنبش می تو می گوید

سکوت چیزی را تغییر نمی دهد

گوینده پیشکسوت رادیو دارفانی را وداع گفت

کارگردان فیلم سینمایی »هیس! دخترها فریاد 
نمی زنند« گفت: همیشــه می شود سکوت کرد 
و چیــزی نگفت اما ســکوت چیــزی را تغییر 
نمی دهد و آســیب ها صرفا در زیرپوست جامعه 

رشد می کند.
به گــزارش روزنامــه »صبح امــروز« پوران 
درخشــنده در گفت وگو با ایرنا و در پاســخ به 
این پرســش که چه نظری درباره جنبش می تو 
و خشونت علیه زنان در ســینمای ایران دارد، 
گفت: همیشه و در هرحال هر حرکتی که باعث 
شود فضای زندگی ما سالمتر باشد و با آرامش 
بیشــتری بتوانیم زندگی کنیم خوب است. در 
یک کلام آگاهی دادن و شناخت همیشه خوب 

است.
تهیه کننده و کارگردان فیلم ســینمایی هیس! 

دخترهــا فریاد نمی زنند )13۹1( با تاکید بر این 
موضوع که حرف نزدن و بیان نکردن مشکلات 
و آســیب های اجتماعی بدترین رویکرد ممکن 
است، اظهار داشت: این که آسیب ها و چیزهایی 
در جامعــه پنهان بماند، همیشــگی نیســت و 
ســرانجام در جایی سر باز می کند و آنجا جایی 
است که دیگر راهکارهای کوچک و درمان های 
محدود جــواب نمی دهد و بایــد یک جراحی 

بزرگ انجام دهیم.
وی در پاســخ به این پرســش که آیا امیدی از 
جهت تحقــق اهداف این جنبش و ســرانجام 
یافتن بیانیه زنان دســت اندرکار سینمای ایران 
دارد، گفت: بله البته و ان شــاء الله که بتواند به 

سرانجام برسد.
هر واکنشــی نســبت به ظلم یا اشــتباه، حائز 

اهمیت است
نویســنده و کارگردان فیلم سینمایی شمعی در 
باد )138۲( تاکید کرد: موضوع شــفاف سازی 
و صحبت از بدرفتاری و رفتارهای غیراخلاقی 
باید در همه حِرفه ها و مشاغل دیگر هم جریان 
داشــته باشــد. بحث، بحث خانواده، جامعه و 
مسائلی اســت که در زندگی تک تک ما بسیار 
اهمیت دارد. به همین دلیل پرداختن به آن، به 

جای سکوت اهمیت بسیاری دارد.
درخشــنده یادآور شد: همیشه می شود سکوت 
کرد و چیزی نگفت اما ســکوت چیزی را تغییر 
نمی دهد و این داســتان صرفا در زیرپوســت 
جامعه رشد می کند؛ می توان صحبت و آگاهی 
رســانی کرد تا هم دیگران آگاه شــوند و هم 
خاطــی ها بدانند که کجای این داســتان قرار 

دارند.
کارگــردان فیلــم ســینمایی پرنــده کوچک 
خوشبختی )13۶۶( در پاسخ به این پرسش که 
تا چه اندازه با ماهیت و هدف این جنبش موافق 

اســت، تصریح کرد: در نهایت هر حرکتی که 
واکنش به ظلم یا اشــتباهی باشد، حائز اهمیت 
است؛ من حرکت در این مسیر را با فیلمم هیس 

دخترها فریاد نمی زنند شروع کردم.

سرور پاکنشــان از گویندگان پیشکسوت رادیو 
روز پنجشنبه بیست و ششم خرداد بر اثر ایست 

قلبی دار فانی را وداع گفت.
به گزارش روزنامــه »صبح امروز« و به نقل از 
شبکه رادیویی ایران، ســرور پاکنشان گوینده 
پیشکسوت رادیو صبح روز گذشته، بر اثر ایست 
قلبــی دار فانی را وداع گفت.نصرت الله علیمی 
همسر مرحوم سرور پاک نشان گفت: پاکنشان 
متولد 13۲۲ در شــاهرود بود که از سال 13۴۲ 
در رادیو گرگان به عنوان گوینده مشغول به کار 
شد و در همان سال های اولیه کار در رادیو به 
تهران آمده و تا به امروز گویندگی برنامه های 

مختلفــی چون »گلها«، »فرهنــگ و مردم«، 
»خانــواده«، »علم و زندگــی« و برنامه های 

بسیار دیگر را به عهده داشته است. او همیشه از 
رادیو به عنوان زندگی یاد می کرد.این شاعر و 

پژوهشگر علم و ادبیات هست، ادامه داد: سرور 
پاکنشان گوینده پیشکســوت رادیو معتقد بود: 
یــک گوینده باید راهش را انتخاب کند و ببیند 
در تلویزیون یا رادیو موفق تر است و در حوزه ای 
که به نظرش موفق تر اســت کار کند. اما او با 
حضور همزمان در رادیو و تلویزیون موافق نبود. 
او معتقد بود تلویزیون همیشــه برای خیلی از 
افراد وســیله جذابی است، اما من شخصا هیچ 
علاقه ای نداشتم در تلویزیون کار کنم و معتقدم 
گوینده رادیو همیشــه باید چهره  ناشــناخته ای 
داشته باشــد تا کلامش نافذتر باشد.وی ادامه 
داد: مرحوم پاک نشــان تصویر می تواند عامل 

حواس پرتی باشــد و ذهن مخاطبان را به جای 
جذب پیام به مسائل حاشــیه ای معطوف کند. 
اســتتار گویندگان رادیو مســاله جالب توجهی 
اســت. خود او هیــچ گاه به تلویزیــون نرفت 
چون فکر می کــرد، باور مخاطبــان را به هم 
می ریزد. اگر گوینده ای تشــخیص دهد حضور 
در تلویزیون برایش بهتر است این کار را انجام 
دهد، ولی خیلــی از گوینده ها بعد از حضور در 
تلویزیون به رادیو برگشته اند.به گفته نصرت الله 
علیمی پیکر مرحوم ســرور پاک نشان در قطعه 
هنرمندان بهشــت زهرا )س( به خاک سپرده 

می شود.

گفتگو با هوشنگ توکلی از بازیگران پیشکسوت؛

باید برای شبکه نمایش خانگی ضوابط تعیین کنیم
بازیگر مجموعــه تلویزیونی »مرگ تدریجی 
یک رؤیا« با بیان اینکه سینما به سمت یک 
خواب زمستانی رفته است، گفت: این موضوع 
مختص ایران نیست و جهانی است و در واقع 
جریان جدید تکنولوژی، ســینما را به درون 

خانه های مخاطبان آورده است.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« هوشــنگ 
توکلی در گفت و گو با ایرنا و در توضیح این 
مطلب که نسل جدید هنرمندان در مقایسه با 
هنرمندان دو دهه قبل )۶0 و ۷0( تا چه اندازه 
متفاوت هســتند، بیان کــرد: دنیا تغییر کرده 
اســت؛ امروز مشــکلی که در کار تولید تئاتر 
خودم دارم این است که دانسته های نسل من 
بیشتر از دانسته های نسل جدید است. در این 
مفهوم که نسل جدید از بخشی از آموزه های 

اصلی جدا افتاده است.
وی ادامه داد: در سینما هم همین است؛ یعنی 
ســینمای ما هم به دلیل ایــن که بازار مالی 
روی سرنوشت آن اثرگذار شد، به بیراهه رفت 
همچنان که بسیاری از کسانی که اهل فکر و 
خلاقیت و کار بودند منزوی شدند، چراکه در 

آن بازار قرار نگرفتند.
سینما به سمت خواب زمستانی رفته است

بازیگر مجموعه حکایت مســافر گمنام )داود 
میرباقری 13۶۴( گفت: همین داســتان را در 
ســینمای جهان هم می بینید که ســینما به 
سمت یک خواب زمســتانی رفته است. این 
موضوع مختص ایران نیست و جهانی است؛ 
امروز در کنار سینما ســرگرمی ها و کارهای 
شــبکه های خانگی بیش از گذشته بر ذائقه 
مصرف تصویری مخاطبان حاکم شده است. 
در واقع جریان جدید تکنولوژی، ســینما را به 

درون خانه های مخاطبان آورده است.
مسئله اخلاق و کیفیت برای شبکه های 

نمایش خانگی مطرح نیست
میرزا کوچک خــان جنگلی  بازیگر ســریال 
)بهروز افخمــی 13۶۷( توضیح داد: برای آن 
کمپانی که این تولیدات سریالی و سینمایی را 
برای این شبکه ها آماده می کند مسئله اخلاق 

و کیفیت )چیــزی که امروز بحــران آن در 
تولیدات تصویــری ایران وجود دارد( اهمیتی 
ندارد و حق هم دارد چرا که می خواهد فروش 
بیشتری را در مقایسه با سرمایه ای که گذاشته 
به دست آورد تا باز هم این را در جای دیگری 
سرمایه گذاری کند و این در شرایطی است که 
بســیاری از هنرمندان و سینماگران ما برای 
ساخت وســازهای این سبکی تربیت نشده اند. 
امروز دوران عبور اســت و ایــن که عبور از 
این جریان چقدر طول بکشد، مهم نیست اما 
سرانجام باید پروسه خود را طی کند تا تکلیف 

ما مشخص شود.
سینما امروز در حال بازسازی خویش 

است
توکلی ادامه داد: همچنان که سینما امروز در 
حال بازســازی خویش است این شبکه های 
غول آســای مالی و تولیدی، پلتفرم ها و این 
نوع از سرگرمی ها و سرگرمی سازان به عنوان 
رقبای بزرگ ســینماگران قــد علم کرده اند؛ 
دو دهــه قبل مقابلــه هنرمندان با مســائل 
ایدئولوژیک بود اما امروز این مقابله با مباحث 

مالی است.
وی تاکید کرد: این که این شــرایط و روزگار 
چقدر دوام مــی آورد و هنرمندان تا چه اندازه 
خــود را ایــن با شــرایط وفــق می دهند یا 
نســل های بعدی که تربیت می شــوند چقدر 
مهارت پیدا می کنند که در این سیســتم های 

تازه قرار بگیرند هم موضوع مهمی است.
بسیاری از تولیدات شبکه  نمایش خانگی 

با اثر هنری فاصله دارد
بازیگر مجموعه تلویزونی مرگ تدریجی یک 
رؤیا )فریدون جیرانی 138۶( اظهار داشت: ما 
در زمان مدیریــت رئیس جمهور نهم و دهم 
و زمانی که در معاونت ســینمایی مشــاوره 
می دادیم، شــبکه نمایش خانگی را با اهداف 
درازمدتی راه اندازی کردیم. یعنی می دانستیم 
که چه حوادثی در حال وقوع است. آن زمان 
و در بــدو راه اندازی شــبکه نمایش خانگی 
مدیریت آن در زیرمجموعه تصمیم گیری های 

یک دســت وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
بود.

وی افــزود: در دولــت یازدهــم و دوازدهم 
شــبکه های خانگــی در زیرمجموعه فکری 
صداوسیما قرار گرفت و ســرمایه های مالی 

بسیار بزرگی هم وارد این حوزه شد.
توکلی گفت: این تکنولوژی که هر روز شکل 
خود را عوض کرده و کامل تر می شود، زمانی 
که ما تصمیم بــه راه اندازی آن گرفتیم، این 
گونه نبود. ما اول ســازوکار اجرایی برای آن 
تعریف کردیم که بر اســاس این ســازوکار 
هرچقدر که می خواهد رشد کند به جلو برود. 
یعنی راه باید باز باشد؛ امروز در مورد ضرورت 
حضور و قدرت شــبکه های خانگی، بحث و 
گفت وگوهایی درگرفته که همه، بخشــی از 
حضور جریان جدیــد تکنولوژی در گفت وگو 

و بیان است.
ابــری )اکبر  بازیگــر فیلم ســینمایی خانه 
خواجویی 13۶5( یادآور شد: طبیعتاً بسیاری از 
تولیدات این شبکه ها با اثر هنری فاصله دارد 
چرا که اثر هنری سازوکاری دارد که تولید را 
ســخت می کند و اگر به آن بی تفاوت باشید، 

جریان تولید سهل می شود.
وی افزود: اما اینها مشــکل ما نیســت بلکه 
مشکل ما این اســت که هم در صداوسیما و 
هم در فیلم های ســینمایی از دهه هفتاد به 
بعد ســازوکار تولید آثار ســینمایی، سریال ها 
و تله تئاترهــا )متأســفانه به مشــکل خورد 
و آســیب دید( به ســمت عوام گرایی رفت. 
برخلاف شــعار انقلاب، تلویزیون و دانشگاه 
در اختیــار گروه هایــی افتاد که بــه ترویج 
عوام گرایــی، تولید و نگاه اقــدام کردند. این 
موضوع متأســفانه چیزی نزدیک به سه دهه 
بر افکار عمومی حاکم شــد و بحران از آنجا 
شروع شد. صداوســیما مخاطب کمی دارد و 
این کم بودن مخاطب به این دلیل اســت که 
رشد آگاهی ذهنی مردم بیشتر از اندازه هایی 
است که در مدیریت صداوسیما روی آن کار 

و برنامه ریزی می شود.

هرچه آگاهی  مدیران کمتر باشد تولیدات 
مخرب بیشتر خواهد بود

بازیگر فیلم سینمایی عبور از خط سرخ )جمال 
شورجه 13۷۴( با اشاره بر مولفه های اثرگذار 
بــر کیفیت تولید آثار گفت: بــه عنوان مثال 
ســریال زیر تیغ )محمدرضا هنرمند 1385( 
کاری بــرای مردم و واجد شــرایط لازم بود؛ 
یعنی دقت و ظرافتی در تولید و داســتان آن 
وجود داشــت و به همین دلیــل خوب ماند؛ 
آثاری که این دقت را داشــته باشند ماندگار 

می شوند.
وی با اشــاره به اهمیت دانــش مدیران در 
خروجی تولیدات ادامه داد: هراندازه آدم هایی 
که در آن حوزه نظارتی هســتند آگاهی های 
بیشتری داشته باشــند به رشد فرهنگ ملی، 
دینی، مذهبی مملکت کمک می کنند. هرچه 
آگاهی های این مدیران کمتر باشــد تولیدات 
بیشتر به تخریب کشــیده می شود. اینها هم 
فاکتورهایی اســت که در چهار سال گذشته 
اتفاق افتاده است و کسانی که هنرمند هستند 
و هنوز دغدغه تولید اثر هنری دارند روزبه روز 
با مشــکلات بیشــتری روبرو می شوند چون 
مخاطبان خودشــان را در طول دو سه نسلی 
که در تلویزیون و ســینما آثار تخریبی ارائه 
شده است از دست داده اند یعنی معلوم نیست 
که اگر امروز هنرمندی ســازوکاری بر اساس 
تعریف اصلی و کلاســیک هنر در ایران ارائه 

دهد بتواند موفق شود.
توکلی در پاســخ به این پرسش که آیا شبکه 
نمایــش خانگــی از ماهیت و هــدف خود 
منحرف شــده اســت، تاکید کرد: نمی توانیم 
بگوییم منحرف شــده است اما باید ضوابطی 
را برای آن تعیین کنیم که نظارت منطقی تر 
و دقیق تری داشته باشــد. ما در طراحی این 
سیســتم راه دور را دیدیم اما نرسیدیم که به 
حوادث سرراهش بپردازیم. امروز حوادثی که 
بر سر راه این ایده قرار گرفته آنهایی هستند 
کــه این قطــار تولیدات آثــار خانگی را جلو 
می برنــد و فعالان این حوزه ناگزیر هســتند 

که یا خودشان را با شرایط فکری و مدیریتی 
نظام وفق دهند و یا این که خودبه خود حذف 
شوند. منتها این شــرایط روزبه روز سخت تر 
می شــود همچنان که بعد از ۴0 ســال آقای 
رئیســی پذیرفت که جراحی هایی در اقتصاد 

ایجاد کند و این هم تازه آغاز راه است.
وی افــزود: اگر امروز می بینیم که شــرایط 
ملتهب شــده بخشــی از این التهاب به خاطر 
منافعی است که گروه های خاصی که شرایط 
ویژه ای در دوره های قبل داشــتند از آن نفع 
برده انــد و طبیعتــاً آن ها به راحتــی از منافع 

خودشان نخواهند گذشت.
بازیگــر فیلــم ســینمایی زیرســقف دودی 
)پــوران درخشــنده 1385( یــادآور شــد: 
موضوع ســرمایه های مالی در همه زمینه ها 
)خودروســازی، مهندســی و پزشکی( وجود 
دارد و اگر کنترل نشود )کنترل معقولی که با 
سانسور فرق دارد یعنی نظارت عقلانی روی 
آن نباشد( خودبه خود شــبکه های مافیایی را 
می سازد. شبکه های مالی مذکور برای این که 
پول بیشتری دربیاورند ناچارند که مسائلشان 
را ســاده تر مطرح کنند و این با ســازوکاری 
که ما در دوره دولــت نهم و دهم پیش بینی 

می کردیم، فرق دارد.
به گزارش ایرنا، هوشــنگ توکلی یا هوشنگ 
گلدوز )زاده 13۲۷ تهران( بازیگر و کارگردان 
و همسر فریده سپاه منصور )بازیگر پیشکسوت 

سینما و تلویزیون( است.
توکلی حضــور در تئاتر را از ســال 13۴۶ و 
همچنین حضور در مقابل دوربین را از ســال 
1355 بــا فیلم کوتاه زنده بــه گور کاری از 
سیامک بیات تجربه کرد. وی بازی در سینما 
را از ســال 13۶۴ با خانه ابری به کارگردانی 
اکبر خواجویی آغاز کرد. وی همچنین مدتی 

مدیر اداره هنرهای دراماتیک بود.
بازی در 1۷ سریال تلویزیونی )بین سال های 
5۶ تا ۹۹( و 15 فیلم سینمایی )بین سال های 
35 تا ۹۶( کارنامه سینمایی و تلویزونی توکلی 

در طی 5 دهه فعالیت حرفه ای است.

خبر
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مانع شکل گیری »مشهد قدیم« و »مشهد 
جدید« شویم

رئیس کمیســیون فرهنگی و اجتماعی شورای 
اســلامی شهر مشهد گفت: در ســال های اخیر 
توسعه مشهد بیشتر به سمت غرب بوده و این نگاه 
موجب می شود که بارگاه منور رضوی در حاشیه 
شهر قرار گیرد و در آینده شاهد شکل گیری مشهد 

جدید و مشهد قدیم باشیم.
حجت الاســلام حســن منصوریان با بیان اینکه 
مشهد شهر مذهبی بوده که علت آن حرم مطهر 

رضوی اســت، اظهار کرد: از لحاظ قدمتددر شــرق کشور شهرهای با سابقه بیشتری نسبت به 
مشهدالرضا)ع( وجود دارد ولی امروز شاهدیم که این شهر به کلانشهر مذهبی جهان اسلام تبدیل 

شده که علتی جز بارگاه منور رضوی ندارد.
وی افزود: حرم مطهر امام  رضا)ع( دحوالارض مشهد بوده و بر همین اساس محوریت و مرکزیت 

حرم مطهر باید در توسعه های شهری رعایت شود.
 رئیس کمیســیون فرهنگی و اجتماعی شورای اسلامی شهر مشهد عنوان کرد: به منظور ایجاد 
توازن و حفظ مرکزیت بارگاه منور رضوی توسعه شهر به سمت شرق را باید در دستور کار قرار 

دهیم و از ظرفیت دستگاه های متولی هم در این زمینه بهره بگیریم.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی شهرداری مشهد، منصوریان با بیان اینکه این گفتمان مورد توافق 
بین تمام ارکان استانی و ملی قرار گرفته، خاطرنشان کرد: سازوکار اجرایی آن هم باید به صورت 
متمرکز انجام شــود و تعاملاتی با بزرگ مالکان حوزه شرق مشهد از جمله آستان قدس رضوی 

شکل گیرد تا شاهد عدالت توزیعی و رعایت مرکزیت حرم مطهر رضوی باشیم.

چهار کوزه دوره ایلخانی از یک قنات متروکه 
بجنورد کشف شد

فرمانده یگان حفاظــت اداره کل میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی خراسان شمالی گفت: 
چهار کوزه مربوط به دوره ایلخانی درپی زیرسازی 
یک خیابان در محله باغ عزیز بجنورد کشف شد.

ســرهنگ خلیل حاجی زاده روز گذشــته به ایرنا 
اظهار داشت: در پی زیرسازی یکی از خیابان های 
بجنورد ، غلتک شــهرداری در چاله ای فرو رفت 
که منجر به کشف  ۴ کوزه سفالی دوره ایلخانی 

شد.
فرمانده یگان حفاظت اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی خراسان شمالی اظهار 
داشــت: طی عملیات زیرسازی سازمان همیاری شــهرداری، بخشی از محل ریزش کرد که در 
تلاش هایی که برای بیرون آوردن غلتک شهرداری انجام شد بقای یک قنات قدیمی و تعدادی 

کوره رویت شد.
وی خاطرنشان کرد: این قنات قدیمی در امتداد لایه های باستانی تپه معصوم زاده قرار دارد. 

حاجی زاده افزود: یکی از کوزه ها در حین خاک برداری آسیب دید اما کوزه های دیگر سالم است 
و کارشناسان احتمال داده اند ممکن است کوزه های کشف شده  متعلق به دوره ایلخانی باشد.

وی افزود:  کارشناسان و باستان شناسان در محل حضور یافتند و با بررسی های انجام شده ادامه 
عملیات زیرسازی خیابان بلامانع اعلام شد و کوزه های کشف شده نیز برای بررسی های بیشتر 

به محل دیگری منتقل شد.
وی خاطرنشان کرد: مردم و شهروندان استان در صورت برخورد با هرگونه آثار تاریخی - فرهنگی  
موضوع را به اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی گزارش دهند تا اقدامات لازم 

انجام شود.
تعداد آثار ثبت شده استان در فهرست آثار ملی ۶۲1 اثر تاریخی، طبیعی و ناملموس است که از 
مجموع آثار ثبت شده در فهرست ملی کشور 50۹ اثر تاریخی، ۴۲ اثر طبیعی، ۷0 اثر ناملوس و 

تعداد 11 اثر نیز ثبت جهانی شده است.

 نخستین گروه حجاج خراسانی عازم
 عربستان شد

نخستین گروه از حجاج خراسان رضوی امروز با 
شــماره پرواز 181۴ از فرودگاه بین المللی شهید 

هاشمی نژاد مشهد به سرزمین وحی اعزام شدند.
مدیرکل فرودگاه های خراسان رضوی در گفت وگو 
با ایسنا در خصوص اعزام زائران به سرزمین وحی 
اظهار کــرد: ۲15 زائر در قالب نخســتین گروه 
ساعت ۹:30 صبح با پرواز شــماره 181۴ اعزام 
شدند و گروه دوم ساعت 18:15 روز جاری با ۲1۴ 

زائر مشهد را به مقصد جده ترک خواهند کرد.
 محمــود امانی بنی افــزود: 588۶ زائر در قالب ۲3 پرواز تا 5 تیر از فرودگاه بین المللی شــهید 

هاشمی نژاد مشهد به عربستان اعزام خواهند شد.
وی با اشاره به اینکه موج بازگشت زائران از عربستان به مشهد ۲۷ تیر آغاز خواهد شد، خاطرنشان 
کرد: وزارت بهداشت دستورات لازم جهت جلوگیری و کنترل انتشار بیماری های تب کریمه کنگو 
و آبلمه میمونی را به فرودگاه  ابلاغ کرده که بر همین اساس سالن اعزام حجاج از سایر پروازهای 

خارجی مجزا شده است.
امانی بنی در خصوص تمهیدات صورت گرفته برای تاخیرهای احتمالی بیان کرد: پروازهایی که 
یک ساعت تا یک ساعت  و نیم تاخیر داشته باشد در فرودگاه گزارش می شود، اما پروازهایی که 

تاخیر بیشتری داشته باشد به زائران اعلام خواهد شد تا در فرودگاه حاضر نشوند.

هیچ واحد تولیدی در خراسان رضوی نباید 
تعطیل شود

استاندار خراسان رضوی گفت: هیچ واحد تولیدی 
در شهرســتان های خراسان رضوی نباید تعطیل 

شود، قطعأ تعطیلی هیچ واحدی را نمی پذیریم.
یعقوبعلی نظری در نشست خود با فعالان اقتصادی 
کاشمر که در محل سالن همایش های فرمانداری 
این شهرستان برگزار شد، افزود: تمامی مسئولان 
شهرستان ها برای احیای واحدهای تعطیل شده 
باید اقدام کنند، البته برخی واحدها که مشکلات 

کمتری دارند طی یک هفته و برخی در مدت زمان بیشتر مسائل و مشکلاتشان رفع خواهد شد.
وی عنوان کرد: در یک بازه زمانی مشــخص باید مسائل و مشکلات تمامی واحدها در بخش 

صنعت، کشاورزی، دامداری و دیگر بخش ها در دستور کار قرار گیرند و احیا شوند.
اســتاندار خراسان رضوی با بیان اینکه از کلی گویی باید خارج شویم و واحد به واحد مشکلات 
بررســی و احیا شــوند، گفت: در حوزه اقتصادی بررسی مسائل و مشــکلات واحد به واحد از 

اولویت های اول و جدی ما است.
وی افزود: صاحبان واحدهای تولیدی نباید خســته شــوند ما در خدمتشان هستیم و برای رفع 
مشکلاتشان تلاش می کنیم در این خصوص تمامی دستگاه های مربوطه آمادگی کامل را دارند 
مگر اینکه به دلیل دستگاه های نظارتی در جاهایی احتیاط هایی داشته باشند که توصیه می کنیم 
نداشته باشند.نظری مطرح کرد: اینکه فرایند رسیدگی به درخواست های واحدهای تولیدی زمان بر 

باشد اصلًا قابل قبول نیست، شاید در مسیر اشکالاتی به وجود بیاید اما سریعاً باید رفع شود.
وی با اشاره به اینکه اکنون مجوزها حداکثر سه روزه داده می شوند، گفت: وقتی پرونده ای آماده 

می شود سریعاً شورای برنامه ریزی باید تشکیل شود و در مسیر مراحل قانونی خود قرار بگیرد.
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برای معرفی و بازپس گیری جایگاه 
ارزشمند خود در سبد کالای خانوار 
و عرصه زندگــی روزمره، نیازی 
مبرم به حمایت و توانمند شدن برای 
خــروج از گرداب چالش هــا و گذر از 

موانع پیش رو دارد.
با تغییر سبک زندگی در عصر مدرن 
مصنوعات دست ساز یا صنایع دستی 
دیگــر کاربرد گذشــته را ندارند و در 
کمال ناباوری بخــش عمده آنها به 
تاقچه فراموشی سپرده شده اند. اما همچنان این بخش از 
هنرهای سنتی و صنایع دستی از ارزش فرهنگی، تاریخی 
و هویتــی برخوردارند و دوســتداران داخلی و خارجی به 
دنبــال بهره بردن از حس آرامش بخش اســتفاده از این 

محصولات هستند.
در حالی که راهبردهایی چون بازاریابی و نوآوری به عنوان 
ضرورتهای ارتقای جایگاه صنایع دستی مطرح می شود اما 
مشکلات هنرمندان و صنعتگران این حوزه از جمله تامین 
اقلام و مواد اولیه، گرانی مواد اولیه، مشــکلات حمایتی، 
معیشتی و مسایلی از این دست هنوز همچون سایه ای بر 

سر صنایع دستی سنگینی می کند.
رنج صنایع دستی و هنرمندان این حوزه از بی مهری ها، 
چه از جانب مســوولان و چــه از جانب مردم در خرید و 

استفاده از صنایع دستی داخلی، بسیار است.
کارشناســان بر این اعتقادند که ارزش هنــر را با ارقام، 
اعــداد و قیمت مادی نمی تــوان تعیین کرد که این امر 
نشــان از اوج ارزش و اهمیت هر یــک از محصولات 
صنایع دســتی به صورت تکی دارد. به گفته هنرمندان 
صنایع دســتی و هنرهای سنتی به دلیل این که تولید و 
ساخت هر محصول در شــرایط روحی، روانی و خلقی و 
خلاقیتی منحصر به فردی صورت می گیرد آن محصول، 
با محصول قبلی تولید شده توسط همان هنرمند متفاوت 

است و هر محصول از ویژگی یگانه ای برخوردار است.
هنر مقوله ای اســت که فعالان آن همیشه از نبود امنیت 
مالی و کمبود درآمد در آن رنج برده اند و هنرمندان زیادی 
در رشــته های گوناگون به علت ناخرسندی از مسائل و 
مشــکلات مالی این عرصه، گاه ناگزیــر به روی آوردن 
به فعالیت هایی می شوند که یا مطابق میل و علاقه شان 
نیست یا اثربخشی چندانی ندارد و در نهایت این وضعیت 
به کناره گیری از هنر و گرایش آنان به سمت فعالیتهای 

پردرآمدتر منجر می شود.
به گــزارش ایرنا صنایع دســتی و هنرهای ســنتی در 
دوره های مختلف به اقتضای نیاز و ضرورت زندگی توسط 
هنرمندان خلاق ایجاد و توســعه یافته و در طی قرون با 
حفظ ســنت های اصیل، مراحل شکل گیری خود را طی 
کرده و با اعتقادات، بینش، اندیشه، آداب و رسوم، محیط 

زندگی و شیوه معیشت مردم درهم آمیخته اند.
صنایع دســتی ایران و خراسان علاوه بر سابقه تاریخی 
هفت هزار ســاله، از تنــوع، جذابیــت و زیبایی خاصی 
برخوردارند که می توانند به عنوان شــاخه ای از تولیدات 
مهــم هنرمندان ایران زمین در توســعه گردشــگری و 

مبادلات فرهنگی نقش به سزایی ایفا کنند.
خطه تاریخی خراسان رضوی به عنوان میراث دار بخش 
عظیمی از فرهنگ و تاریخ ایران زمین، در عرصه صنایع 
دستی و هنرهای ســنتی حرف های فراوانی برای گفتن 
دارد و ســابقه زیادی در تولید آثار هنری و صنایع دستی 

داراست.
ارتزاق 1۹ هزار هنرمند صنایع دستی در خراسان رضوی 
سرپرست معاونت صنایع  دستی اداره  کل میراث  فرهنگی، 

گردشــگری و صنایع  دستی خراســان رضوی گفت: بر 
اســاس بررســی های ما 1۹ هزار هنرمند در این استان 
معاش خود را از طریق فعالیت در عرصه صنایع دستی و 

هنرهای سنتی تامین می کنند.
رضا ابراهیم نیا با بیان اینکه بیش از ۹ هزار هنرمند فعال 
در حوزه تولید و طراحی انواع صنایع دستی در این استان 
»کارت صنعتگری« دریافــت کرده اند، افزود: همچنین 
چهار هزار و ۴03 مجوز معتبر در اســتان برای فعالیت در 

عرصه صنایع دستی صادر شده است.
وی به شــیوه صدور مجوز برای هنرمندان اشــاره کرد 
و ادامــه داد: پروانــه تولید انفرادی صنایع  دســتی برای 
متقاضیانی که دارای تخصص، تجربه و آشنایی با فرآیند 
تولید و توانایی ســاخت محصول در یکی از رشــته های 

صنایع  دستی هستند، صادر می شود.
سرپرست معاونت صنایع دستی اداره  کل میراث  فرهنگی، 
گردشگری و صنایع  دستی خراسان رضوی گفت: صدور 
مجوزها بیانگر نوع، ظرفیت تولید و سرمایه گذاری انجام 
شده برای هر یک  از رشــته های صنایع دستی خراسان 

رضوی در مکان معین است.
ابراهیم نیا ادامــه داد: افرادی که پروانــه تولید انفرادی 
دریافت می کنند به شــکل مستمر و مداوم در رشته مورد 

تقاضای خود فعالیت و تولید خواهند داشت.
وی گفت: متقاضیان پس از گذراندن دوره های آموزشی 
و کســب مهارت های اولیه زیر نظــر این اداره، موفق به 

دریافت این مجوزها می شوند.
واردات بی رویه، آفت صنایع دستی داخلی

ابراهیم نیا با اشــاره به اینکه حوزه صنایع دستی چالشها 
و مشــکلاتی را با خود دارد، اظهار کرد: واردات بی رویه 
تولیدات مشــابه، ارزان قیمت و اکثراً بی کیفیت خارجی و 
عدم امکان رقابت محصولات ســنتی دست ساز با این 

اقلام از چالشهای مهم این حوزه است.
سرپرســت معاونت صنایع دســتی خراسان رضوی بیان 
کرد: در حالی که هنرمندان صنایع دســتی برای ساخت 
یک اثر هنری تلاش فراوانی می کنند، واردات کالاهای 
مشابه، آن هم ارزان و البته بی کیفیت برای این هنرمندان 

و فروش هنرشان مشکل آفرین می شود.
وی در ادامــه اظهار کرد: عدم بهره مندی بســیاری از 
فعالان صنایع دســتی از بیمه شغلی از جمله مشکلات 
موجــود در این عرصه اســت.وی با اشــاره به اینکه 
ممنوعیت صادرات بیش از 300 گرم مصنوعات نقره از 
استان خراسان رضوی برای هر نفر، از مشکلاتی بود که 
در سفر هیات دولت به خراسان رضوی مرتفع شد، ادامه 
داد: این میزان با تصویب هیات دولت به سه کیلوگرم به 

ازای هر نفر افزایش یافت.
ابراهیم نیا، مشکلات مالی در تامین تجهیزات تخصصی 
کارگاههای تولیدی و شــرایط پیچیده و سخت دریافت 
تســهیلات را از دیگر مشکلات هنرمندان صنایع دستی 
و هنرهای سنتی استان برشمرد و گفت: نداشتن تضامین 
بانکی مورد نیــاز و نبود امکان بهره مندی بســیاری از 
صنعتگران از تســهیلات بانکی مصــوب و عدم کفایت 
تســهیلات کم بهره با توجه به شــمار زیاد هنرمندان و 

تقاضاهای موجود از دیگر مشکلات این عرصه است.
وی اظهار کرد: نبود ارتبــاط بین صنعتگران و بازارهای 
خارج از کشور و آشنا نبودن بخش عمده ای از صنعتگران 
با بازاریابی اینترنتی از دیگر مشکلات موجود در این حوزه 
است.وی گفت: کمبود نیروی انسانی متخصص در بخش 
صنایع دستی، ضعف بسته بندی  مناسب در چرخه صنایع 
دستی اســتان، عدم همکاری و مساعدت از سوی برخی 
دســتگاه ها برای تولیدکنندگانی که در فضای مسکونی 

فعالیت می کنند، از دیگر چالش های قابل ذکر است.

ابراهیم نیا از عدم آشــنایی تخصصــی ارزیابان گمرک 
از تعاریف کالاهای صنایع دســتی، عــدم وجود مراکز 
تخصصی برای نیازســنجی و تطبیــق تولیدات صنایع 
دســتی با نیاز روز جامعه و بی بهرگی حوزه گردشگری 
از ظرفیت های صنایع دستی شامل بومگردی ها، تجهیز 
هتلها و مراکز اقامتی به عنوان ســایر مشکلات موجود 
در عرصه فعالیتی هنرهای سنتی و صنایع دستی نام برد.
۲.۴ میلیارد تومان گردش مالی سوغات خراسان رضوی

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشــگری وصنایع دســتی 
خراســان رضوی نیز به خبرنگار ایرنا گفت:  این استان 
با ۲۲ رشــته بومی، دارای مزیت در بخش صنایع دستی 
است که سنگ های قیمتی و نیمه قیمتی، سنگ تراشی 
)حجاری ســنتی(، قلم زنی روی ســنگ، ابریشم بافی، 
نواربافی، زیورآلات ســنتی، پوستین دوزی، ارغوان بافی، 

کاشی سنتی و گلدوزی از جمله این رشته هاست.
ســیدجواد موسوی افزود: هنرهای سنتی و صنایع دستی 
به گونه ای عجیب و تأثیرگــذار موجب ایجاد آرامش و 
امنیت خاطر در افراد می شود و علت مهم گرایش جمعی 
گردشگران به زندگی سنتی و هنرهای دستی نیز همین 

نکته است.
وی ادامــه داد: این تاثیرات بســیار مورد پســند و اقبال 
گردشــگران و مسافران اســت و به همین دلیل صنایع 
دستی یکی از گزینه های خوب سوغاتی از نگاه مسافران 

است.
مدیرکل گردشگری خراســان رضوی اظهار کرد: طبق 
آخرین آمار دریافتی میزان گردش مالی و فروش تقریبی 
سوغات استان افزون بر ۲ هزار و ۴00 میلیارد تومان است 

که رقم بسیار بالایی است.
وی با بیان اینکه سهم صنایع دستی از این سهم معادل 
یک سوم اســت، ادامه داد: گردش مالی و فروش تقریبی 

صنایع دستی استان بالغ بر ۷00 میلیارد تومان است.
موســوی تاکید کرد: با هدایت و حمایت بیشتر از صنایع 

دستی این سهم را می توان به ۲ برابر هم افزایش داد.
این مسوول ارزش صنایع دستی تولیدی هنرمندان دارای 
مجوز زیر پوشــش معاونت صنایع دستی استان در سال 
گذشته را 11 هزار و 150 میلیارد ریال اعلام کرد و گفت: 
ارزش این تولیدات از ابتدای امسال تاکنون ۲ هزار و ۴50 

میلیارد ریال بوده است.
موسوی گفت: میزان فروش داخلی صنایع دستی استان 
در سال گذشته ۶ هزار و ۷۲0 میلیارد ریال بوده است که 
این رقم در مدت ســپری شده از سال جاری به ۲ هزار و 

۴50 میلیارد ریال رسیده است.
ضرورت کاربردی کردن صنایع دستی در زندگی 

امروز
با توجه به ارزش مادی نســبتا بالای صنایع دســتی و 
هنرهای سنتی و قرار نگرفتن آن در اولویتهای سبد خرید 
خانواده های ایرانی، مخصوصا در شرایط دشوار اقتصادی 
کنونی و همچنین به دلیل تغییر ذائقه مردم در چیدمان، 
دکوراســیون منزل و محل کار، ضرورت دارد در طراحی 
و تولید صنایع دســتی به جنبه های کاربردی آن توجه 

بیشتری صورت گیرد.
مدیرکل میراث فرهنگی خراسان رضوی در این خصوص 
گفت: از ســویی باید با افزایش شمارگان تولیدات صنایع 
دستی، به کاهش  قیمت تمام شده آن توجه بیشتری شود.

موســوی گفت: به منظور حفظ و احیای هنرهای سنتی 
لازم اســت کاربرد آن در زندگی امروز بازتعریف شود که 
نقش حمایتی دولت در فرهنگ سازی و ترغیب مردم در 

گرایش به این هنرها بسیار حائز اهمیت است.
نشان ملی بر پیشانی 1۴۰ اثر صنایع دستی خراسان 

رضوی

سرپرست معاونت صنایع دستی خراسان رضوی با اشاره 
به اینکه تعداد آثار تولیدی دارای نشــان ملی در اســتان 
تاکنون 1۴0 اثر در رشــته های زیورآلات سنتی، سنگ 
تراشی، نســاجی ســنتی، فرت بافی، دوخت های سنتی، 
ملیله، نمدمالی، سازهای سنتی، سفال و سرامیک است، 
گفت: وجود روستای ملی ابریشم کشی »بسِک« در تربت 
حیدریه و نیز ۲ شــهر ملی شامل فیروزه در رشته فیروزه 
تراشی و »بایگ« تربت حیدریه در رشته ابریشم کشی از 

دیگر ظرفیتهای استان در حوزه صنایع دستی است.
ابراهیم نیا افزود: در صنایع دســتی، هنرمند روح خود را 
در تار و پود صنایع ماندگار می کند اما در صنایع ماشینی 
این گونه نیست چرا که ماشــین، روح ندارد و یکنواخت 

عمل می کند.
وی افزود: فناوری و صنعت در هر عرصه ای خود را نشان 
می دهد و اکنون دوره ای نیست که با این مساله به صورت 
بســته برخورد کنیم چرا که فناوری به منزله سیلی است 
که چه بخواهیم و چه نخواهیم ما را تحت تأثیر خود قرار 
می دهد بنابراین باید نوآوری را در صنایع دستی مورد توجه 
قرار داد تا این بخش کمترین آسیب را از وضعیت موجود 

دیده و در حاشیه قرار نگیرد.
وی گفت: حمایت، شــرط اصلی ادامه حیات و ماندگاری 
هنرهای سنتی و صنایع دستی اســت که این اداره کل 
به عنوان متولی این حــوزه، تمام تلاش خود را در قالب 
حمایت از هنرمندان از جمله پرداخت تسهیلات، آموزش، 
بیمه و صدور کارت شناسایی برای بهره مندی از مزایای 

بیشتر به کار بسته  است.
این مسوول اظهار کرد: ســال گذشته چهار هزار و 5۲3 
دوره آموزشی در حوزه زیورآلات سنتی، سفال و سرامیک، 
نســاجی ســنتی، قلمزنی، حکاکی روی سنگ، تولیدات 
چرمی، بسته بندی، ملیله سازی و غیره در شهرها، روستاها 
و مراکز آموزش صنایع دســتی، با کمک نهادهای دولتی 
از جمله کمیته امداد، بهزیســتی و زندان مرکزی مشهد 

برگزار شده است.
رشد ۶۶ درصدی صدور مجوز در مشهد

رییس اداره میراث  فرهنگی، گردشگری و صنایع  دستی 
مشــهد گفت: صدور مجوز برای صنایع دســتی در این 
شهرستان طی یکســال ۶۶ درصد رشد داشته و بیش از 
هزار مجوز فعالیت در رشــته های مختلف صنایع دستی 

تمدید و صادر شده است.
حسین امیرکلالی افزود: اختیار صدور و تمدید مجوزهای 
صنایع دستی از سوی اداره کل تفویض شده و فرآیندهای 
صدور مجوز صنایع  دستی طبق دستورالعمل های ابلاغی 

و شناسایی افراد واقعی واجد شرایط اصلاح شده است.
وی ادامه داد: تعیین تکلیــف و نظام مند کردن وضعیت 
مالکیت کارگاه های صنایع دستی، تشدید نظارت  و راستی 
آزمایی کارگاه های صنایع دســتی، تهیه فرم های بازدید 
و تکمیل آنها توســط کارشناســان به منظور تهیه بانک 
اطلاعاتی، انجام بازدیدهای مختلف در ســطح شهر به 
منظور شناسایی کارگاههای صنایع دستی فعال از جمله 
اقدامات انجام شده پس از تفویض اختیار امور صنایع دستی 

به اداره شهرستان بوده است.
رییس اداره میراث  فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی 
مشهد گفت: کارگاه های ساخت شیشه فوتی و چلنگری 
که تاکنون به معاونت صنایع  دســتی اداره کل هیچ گونه 
مراجعه ای نداشــته اند پس از تفویض اختیار توسط اداره 

مشهد شناسایی شده اند.
امیرکلالی افزود: در کلانشــهر مشهد بیش از ۲ هزار و 
500 مجوز فعالیت صنایع  دستی در 8۶ رشته صادر شده 
است که هشت رشته صنایع دستی به صورت مستقیم با 

موضوع زیارت مرتبط است.

511/1اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک بردسکن 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهـی موضـوع مـاده 3 قانـون و مـاده 13 آئیـن نامـه قانـون تعییـن تکلیـف وضعیـت ثبتـی و اراضـی و سـاختمانهای  فاقـد 
سـند رسـمی . برابـر رای شـماره 1۴00۶030۶0۲1001۴58 هیـات اول موضـوع قانـون تعییـن تکلیـف وضعیت ثبتـی اراضی و 
سـاختمانهای فاقـد سـند رسـمی مسـتقر در واحد ثبتی  حـوزه ثبت ملک بردسـکن تصرفـات مالکانه بلامعـارض متقاضی آقای 
حسـن عابدی فرزند محمد به شـماره شناسـنامه۲58۲ صادره از بردسـکن درششـدانگ یکباب ساختمان به مسـاحت ۲3/۹۷ متر 
مربـع قسـمتی ازپـلاک  ۹۹۲ فرعـی از۴  اصلـی واقع درخراسـان رضوی بخش ۴ حوزه ثبت ملک بردسـکن خریـداری از مالک 
رسـمی خانـم قمـر مومنـی محـرز گردیده اسـت. لذا بـه منظور اطـلاع عمـوم مراتـب در دو نوبت بـه فاصلـه 15 روز آگهی می 
شـود در صورتی که اشـخاص نسـبت به صدور سـند مالکیت متقاضی اعتراضی داشـته باشـند می توانند از تاریخ انتشـار اولین 
آگهـی بـه مـدت دو مـاه اعتـراض خود را به این اداره تسـلیم و پس از اخذ رسـید، ظرف مـدت یک ماه از تاریخ تسـلیم اعتراض، 
دادخواسـت خـود را بـه مراجـع قضایـی تقدیـم نماینـد. بدیهی اسـت در صـورت انقضای مـدت مذکـور و عدم وصـول اعتراض 
طبـق مقـررات سـند مالکیت صادر خواهد شـد./ح . تاریخ انتشـار نوبـت اول: 1۴01/3/1۲. تاریخ انتشـار نوبـت دوم: 1۴01/3/۲۷

غلامرضا گنج بخش-رئیس ثبت اسناد واملاک بردسکن

511/2آگهی فقدان سند مالکیت

نظـر بـه اینکـه خانـم معصومه جهـان داور فرزند مشـهدی رضا  باسـتناد ۲ بـرگ فرم استشـهادیه منضم بـه فرم تعهد 
جهـت دریافـت سـند مالکیـت المثنـی نوبـت اول بـه ایـن اداره مراجعـه نموده  و مدعی اسـت که سـند مالکیت شـش 
دانـگ اعیـان یکبـاب  آپارتمان به شـماره پـلاک ۲۷۹05 فرعی از ۹5۶5 فرعی از 5 اصلی بخش ۹ مشـهد که متعلق به 
نامبرده میباشـد به علت سـهل انگاری  مفقود گردیده اسـت. با بررسـی دفتر املاک معلوم شـد ؛ شـش دانگ مالکیت 
نامبـرده در ذیـل شـماره دفتـر امـلاک 3053 صفحه 15۷ شـماره ثبـت ۴۷۲005 بنام خانـم معصومه جهـان داور فرزند 
مشـهدی رضا ثبت و سـند مالکیت دفترچه ای به شـماره چاپی ۹۷8۴۷1 سـری ج سـال ۹3 صادر گردیده اسـت. دفتر 
امـلاک بیـش از ایـن حکایتـی ندارد. واین بخشـنامه به اسـتناد مـاده 1۲0 آئیـن نامه قانـون ثبت املاک صـادر گردید. 
لـذا بـه اسـتناد مـاده 1۲0 اصلاحـی  قانـون ثبت مراتب یـک نوبت آگهـی و متذکر می گـردد هرکس نسـبت به ملک 
مـورد آگهـی معاملـه ای انجـام داده یـا مدعی وجود سـند مالکیت نزد خود باشـد بایسـتی ظـرف ده روز از تاریخ انتشـار 
ایـن آگهـی اعتـراض کتبـی خـود را بـه پیوسـت اصل سـند مالکیت یا سـند معامله رسـمی به ایـن اداره تسـلیم نماید. 
بدیهـی اسـت در صـورت عـدم اعتـراض در مهلـت مقرر و یا وصـول اعتراض بـدون ارائه سـند مالکیت یا سـند معامله 

رسـمی نسـبت به صدور سـند مالکیـت المثنی و تسـلیم آن به متقاضی اقـدام خواهد شـد. م.الف3۹8 
علی فضلی-رئیس اداره ثبت اسناد و املاک  منطقه  یک مشهد 
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سجاد شهباززاده به استقلال پیوست
مهاجم فصل گذشته سپاهان اصفهان به طور رسمی به استقلال تهران پیوست.

به گزارش خبرنگار مهر، باشــگاه استقلال تهران با وجود عدم توافق با گزینه های مد نظر 
خود برای هدایت این تیم اقدام به جذب مهاجم فصل گذشته سپاهان اصفهان کرد.

ســجاد شهباززاده که ســابقه پوشــیدن پیراهن اســتقلال را در کارنامه خود دارد با عقد 
قراردادی جدید به جمع آبی پوشان پایتخت بازگشت تا اندکی از نگرانی هواداران این تیم 

بابت انفعال در نقل و انتقالات تابستانی کم کند.
صفحه رسمی باشگاه استقلال تهران با انتشار عکس شهباززاده خبر پیوستن او به این تیم 

را تأیید و به او خوشامد گفت.
او در حالی پیراهن آبی پوشــان پایتخت را در فصل آینــده بر تن می کند که در دو فصل 
گذشــته جزو گزینه های مد نظر یحیی گل محمدی برای پیوســتن به پرســپولیس بود و 
مذاکراتــی را نیز با این باشــگاه انجام داده بود اما در نهایت تصمیم گرفت به اســتقلال 

بپیوندد.

واکنش رئیس باشگاه پورتو به پیشنهادات 
تیم ها برای مهدی طارمی

رئیس باشــگاه پورتو پیشنهاد باشگاه فنرباغچه به مهدی طارمی مهاجم ایرانی این تیم را 
تکذیب کرد.

به گزارش خبرنگار مهر، »پینتو داکوســتا« روز گذشته در حاشیه مراسم رونمایی از پیراهن 
تیم فوتبال پورتو به شــایعات نقل و انتقالاتی این تیم واکنش نشــان داد و درباره مهدی 
طارمــی مهاجم ایرانی این تیم هم توضیحاتی داد.وی ابتدا با کنایه گفت: طبق آن چیزی 
که من می خوانم و می شنوم پورتو دیگر تیمی ندارد و همه رفته اند. دیگوکاستا به بارسلونا 
رفته اســت، طارمی در فنر باغچه اســت. مارتینز در والنسیا است بنابراین ما هیچ بازیکنی 

نداریم.
رئیس باشــگاه پوتو افزود: آنچه می توانم بگویم این اســت که تا امروز مذاکره ای با دیگو 
کاســتا نشده است. برای طارمی و تونی هم تماسی گرفته نشده است.داکوستا در خصوص 
احتمال حضور ســرمربی پورتو در تیم پاری سن ژرمن فرانسه با کنایه گفت: من با سرجیو 
)سرمربی پورتو( تلفنی صحبت کردم و آنچه که مشخص بود این بود که صدای باد زیادی 

به گوش می رسید. شاید او بالای برج ایفل بوده است!

نوشاد عالمیان به جمع ١٦ بازیکن برتر 
صعود کرد

نوشــاد عالمیان با غلبه بر نماینده بلژیک به جمع شــانزده بازیکن برتر مســابقات تنیس 
روی میز کانتندر اســلواکی راه یافت.به گزارش خبرگزاری مهر و به نقل از روابط عمومی 
فدراســیون تنیس روی میز، در ادامه مسابقات کانتندر کرواسی نوشاد عالمیان باپیروزی3 
بر یک مقابل مارتین آلگرو که رنکینگ 88 جهان را در اختیار دارد، به مرحله یک هشــتم 

پایانی این رقابت ها راه یافت.
این ملی پوش تنیس روی کشورمان در گیم نخست 11 بر ۷ پیروز شد اما در گیم دوم 1۲ 

بر 10 بازی را به حریف بلژیکی خود واگذارکرد.
در ادامه گیم های سوم و چهارم 11 بر ۹ به سود نماینده کشورمان به اتمام رسید.

عالمیان در مرحله یک هشتم باید با برنده دیدار چوآنگ با رده بندی 18 جهان از چین تایپه 
و اویدیو با رتبه بندی 5۲ از رومانی روبرو شود.

ماندن اسکوچیچ چگونه به »مو« رسید؟
ســرمربی تیم ملی ایران برای ماندن در 
مســئولیت خود و حضور در جام جهانی 
به دو پایگاه اصلی برای حمایت نیاز دارد 
که اتفاقات اخیر هر دو پایگاه را برای او 

نامطمئن و لرزان کرده است!
به گزارش خبرنگار مهر، تیم ملی فوتبال 
ایران به عنوان نخستین تیم از قاره آسیا 
توانســت مجوز حضــور در جام جهانی 
۲0۲۲ قطر را کســب کند. این اتفاق در 
با هدایت دراگان اســکوچیچ رخ  حالی 
داد کــه عملکرد ضعیف این تیم در دور 
مقدماتی راهیابی به مهم ترین تورنمنت 
فوتبال ملــی با هدایت مارک ویلموتس 
را برای نسل طلایی  کمترین شــانس 

فوتبال ایران ایجاد کرده بود.
با این حال اســکوچیچ بــا وجود تمام 
انتقادات در انتخابش با قدرت توانســت 
تیــم ملی ایران را به جــام جهانی قطر 
برســاند اما باز هم جایگاهی متزلزل در 

رأس کادر فنی ملی پوشان داشت.
یک باخت تمام بردها را شست

تیم ملــی ایران تنها پــس از برگزاری 
هفت دیدار جواز حضــور زودهنگام در 
جام جهانی ۲0۲۲ را کسب کرد تا دیدار 
بــا امارات، کره جنوبــی و لبنان در دور 

برگشت انتخابی تشریفاتی شود.
از قطعیت  شــاگردان اســکوچیچ پس 
حضــور در جام جهانی قطر امارات را در 
تهران شکســت دادند. این تیم ســپس 
راهی شرق آسیا شد تا مقابل کره جنوبی 
تن به شکســت دو بر صفــر در چهارم 

فروردین 1۴01 بدهد.
همین یک شکست کافی بود تا منتقدان 
سرمربی کروات خیلی زود تیغ، تیز کرده 
و او را متهم ردیــف اول جلوه دهند اما 
اســکوچیچ بار دیگر با پیــروزی مقابل 
لبنان در دیدار پر حاشــیه که در مشهد 
برگزار شد آبی روی آتش ریخت تا همه 

چیز فعلًا خوب پیش برود.
شلاق بی نظمی فدراسیون روی تن 

تیم ملی
جنگ قدرت در راهروهای فدراســیون 
فوتبال پس از عزل شهاب الدین عزیزی 
خادم از ریاست به اوج خود رسید تا تیم 
ملی بزرگســالان همچون کودک ســر 
راهی بدون هیــچ برنامه ای در فرصت 
طلایــی تقویم بازی های ملــی در دنیا 
تنها یک دیدار تدارکاتی با الجزایر داشته 

باشد.
گرمای بالای 50 درجه در قطر سبب شد 
تا شاگردان دراگان اسکوچیچ شب ها در 

دوحه تمرین کنند اما اینقدر عرق بریزند 
که همه از آن گلایه مند باشــند. سردار 
آزمــون، علیرضا جهانبخــش و مهدی 
طارمی و احســان حاج صفی تعدادی از 
ملی پوشــانی بودند که نارضایتی خود 
را علنــی اعلام کردند تــا در روزهایی 
که تمــام تیم های حاضر در جام جهانی 
عطش موفقیت دارند مدیران فدراسیون 
بدون هیچ دغدغه ای پشت صندلی های 
خود بنشینند و توجهی به این تیم نکنند.

الجزایر بهانه جدی شد
شکست دو بر یک مقابل الجزایر که تنها 
بازی دوستانه در فیفا دی خردادماه بود 
بهانه ای جدی برای انتقادات گســترده 
منتقدان سرمربی  اســکوچیچ شــد.  از 
تیــم ملی ایران پا را فراتر از گذاشــتند 
نیز  را  و جانشینان احتمالی اســکوچیچ 
معرفــی کردند. جواد نکونــام، کارلوس 
کی روش و علی دایی گزینه هایی بودند 
که برای جانشینی اسکوچیچ معرفی هم 
شدند تا اســکوچیچ در بدترین موقعیت 
ممکن در فاصله حدود 150 روز مانده به 

جام جهانی قرار بگیرد.
رختکن از کف اسکوچیچ پرید

رابطــه خــوب ســرمربی کــروات با 
ســتاره های تیــم ملی ایــران یکی از 
مهم ترین دلایل موفقیت تیم ملی ایران 
در مســیر راهیابی به جــام جهانی قطر 
مطرح می شــد اما برگزاری نامنســجم 
اردوی قطر و همچنیــن نحوه چیدمان 
تیم ملــی ایــران در دیدار بــا الجزایر 
بهانه ای برای رو در رو شــدن تفکرات 
چند بازیکن با اسکوچیچ شد. اتفاقی که 
آزمون  تند سردار  شایعه درگیری لفظی 
با اســکوچیچ را در بین دو نیمه دیدار با 

الجزایر بر سر زبان ها انداخت.

ماجرایی که جرقه آن در جلسه بازیکنان 
با تجربه تیم ملی با حمید سجادی وزیر 
ورزش زده شد. بازیکنان تیم ملی ایران 
اصلًا از وضعیت برگــزاری اردو راضی 
نبودند تا در ســالن کنفرانس »شــماره 
دو« هتل پنج ستاره محل اقامت خود در 
دوحه قطر آن را به گوش وزیر برسانند.

گفتگویی جدی که ســجادی باعث شد 
دو بار در این نشســت به بازیکنان قول 
بدهد هرگز اجــازه نمی دهد دیگر چنین 
برنامه نا منظمی تکرار شود اما خروجی 
این جلســه چیــزی فراتــر از دلخوری 
بازیکنان بود و آن هم چیزی جز ضعف 
جایگاه اســکوچیچ در رختکن تیم ملی 

ایران نبود!
یکی به نعل و یکی به میخ ماجدی

میرشــاد ماجدی سرپرســت فدراسیون 
فوتبال ایــران پس از انتقــادات تند از 
عملکرد دراگان اسکوچیچ او را سرمربی 
تیم ملی دانست اما جملاتی را در برنامه 
تلویزیونی بر ســر زبان آورد که نشــان 
داد چنــدان هم نباید ســرمربی کروات 

دلخوش به این حرف ها باشد.
ماجدی درباره ماندن یا رفتن ســرمربی 
کــروات تیم ملــی ایران تاکیــد کرد: 
اســکوچیچ با تیم ملی قــرار داد دارد و 
مورد حمایت کامل فدراســیون فوتبال 
است اما به اعتقاد بنده و اعضای هیأت 
رئیسه اولویت ارکان فدراسیون تیم ملی 
است و بزرگ تر از نام فوتبال کشور نام 
دیگری نیســت. ما هــر کاری را برای 

سربلندی تیم ملی انجام خواهیم داد.
سرپرست فدراســیون فوتبال وقتی دید 
صحبت هایش شــک درباره آینده کادر 
فنی ملی پوشان را افزایش داد بار دیگر 
اظهار داشــت: قطعاً با اسکوچیچ ادامه 

می دهیــم و او تا پایان جــام ملت های 
۲0۲3 سرمربی ایران است.

فوتبال  برای علاقمندان  که  جمله هایی 
ایران چندان نشــان از مانــدن قطعی 
اسکوچیچ نداشت تا آینده او در هاله ای 

از ابهام قرار بگیرد
شانس اندک کی روش

کارلوس کی روش با وجود اینکه اسمش 
بســیار در رســانه ها می چرخد شانس 
بســیار اندکی برای حضور دوباره روی 
نیمکت تیم ملی ایران دارد. در صورتیکه 
فدراســیون فوتبال به این نتیجه برسد 
که اســکوچیچ باید قبل از جام جهانی 
خداحافظــی کند کی روش نباید چندان 
امیدوار به بستن چمدان هایش به مقصد 

تهران باشد.
حاشــیه های پــر تکــرار او و همچنین 
هزینه هــای ارزی مربوط بــه جذب او 
مهم ترین دلایل در عدم بازگشــت کی 

روش است.
داخلی ها و احتمال یک سورپرایز

با وجود اینکه صحبــت از جواد نکونام 
برای نشســتن روی نیمکــت تیم ملی 
خبرنگار  پیگیری های  اما  می شود  ایران 
مهر، نشــان می دهد او نیز شانس کمی 
بــرای این موضــوع دارد. فدراســیون 
فوتبال با بی پولی بزرگی روبروســت و 
در صورت برکناری اســکوچیچ شانس 
گزینه هــای داخلی به مراتب بیشــتر از 
خارجی هاســت. در این بین شــایعاتی 
دربــاره احتمــال بازگشــت یکــی از 
سرمربیان پیشین داخلی تیم ملی ایران 
مطرح شده است که در صورت بازگشت 
می تواند سورپرایزی بزرگ برای شگفت 
زده کــردن هــواداران فوتبــال ایران 

محسوب شود!

 خط و نشان پدیده جدید والیبال ایران 

صابر کاظمی : رقیبی برای خودم  نمی بینم!
صابر کاظمی معتقد است اگر مصدوم نباشد 

هیچ رقیبی در والیبال ایران ندارد.
به گــزارش »ورزش ســه«، صابر کاظمی 
یکی از مهم تریــن پدیده های والیبال ایران 
طی چند سال اخیر بوده است. عملکرد او به 
قدری خــوب بود که حتی به المپیک توکیو 
هم رفت و پس از آن در مســابقات آسیایی 
کلیــد قهرمانی تیم ملی والیبــال ایران در 

رقابت ها بود.
صابر کاظمــی در رقابت های لیگ ملت ها 
نیــز با تیم ملی به برزیــل رفت اما به دلیل 
مصدومیت نتوانســت عملکرد قبلی خود را 
تکرار کند و اخیراً مشــخص شد حداقل در 

هفته دوم لیگ ملت ها غایب خواهد بود.
به همیــن بهانه با ســتاره جــوان والیبال 
ایران همکلام شدیم که در اینجا می توانید 
مشــروح صحبت های کاظمی با ورزش سه 

را بخوانید.

*از هفته اول لیگ ملت ها و اتفاقاتی 
که در این مدت بــرای ایران افتاد 

بگو؟
قاعدتا بازی کردن در هفته اول خیلی سخت 
است و همه تیم ها در فشــار هستند. هفته 
اول را هــم که با دو بــرد و دو باخت تمام 
کردیم که به نظرم برای شــروع کار نتیجه 

قابل قبولی است.
*بعضی ها هنوز شما را با نسل قبلی 
مقایسه می کنند و قطعا این فشارها 
را روی تیم جوان شــده ما افزایش 

می دهد.
بله تیم جوان شــده و مســلما بعد از پوست 
اندازی زمان می بــرد تا آن هماهنگی لازم 
بیــن بازیکنان به وجود بیاید، مثلا بازیکنان 
تیــم ملــی ژاپن چند ســال اســت همین 
بازیکنانی که امســال در تیم شــان هستند 
در کنار هم بازی می کنند و یکی دو ســال 

است که تیم شــان روی فرم آمده و امسال 
به تیم قدری تبدیل شــده اند. پس همیشه 
زمان لازم اســت تا بازیکنان بازی ببیند و 

پخته شوند.
*پس بــه نظرت زمان در مورد این 

تیم همه چیز را درست می کند.
بله، تیم قدیمی هم یک سال نتیجه نگرفتند 
و چندین ســال زحمت کشــیدند و والیبال 
ایــران را به این درجه رســاندند. تیم جوان 
و جدید هم به بالاها می رسند به امید خدا.

*در مورد وضعیت مصدومیتت برای 
ما بگو.

انشــالله مصدومیتم دو، سه هفته ای بهبود 
پیدا می کند و اکثرا فشار و  خستگی بدنی و 

ذهنی ام بیشتر بود.
*پس دلیــل کم تر بازی کردنت در 

هفته اول هم همین بود؟
بله هم از ناحیه زانو و هم از کمر، درد داشتم 

و آن عملکردی که باید داشــته باشم؛ ارائه 
ندادم.

بازیکنانی که در پســت  *در مورد 
تو حضور دارنــد بگو؛ با وجود امین 
اسماعیل نژاد، بردیا سعادت و پوریا 

یلی کارت سخت تر نشده؟ 
اگر از لحظ بدنی مصدومیت نداشتم و بدنم 
آماده بود با احترامی که برای هم پستی هایم 
قائل هستم، من رقیبی برای خودم نمی بینم.

*به نظرت بازگشت مصدومان چقدر 
شرایط تیم را تغییر می دهد؟

مســلما خیلی تاثیر دارد چون چند بازیکنی 
که پارسال در لیگ ملت ها بودند بازی های 

زیادی انجام دادند و تجربه کافی دارند.
اما  آقای عطایی  نه در مورد  *صرفا 
برخی معتقد هســتند که کلا مربی 
ایرانی چیزی به والیبال ایران اضافه 
به  بــرای موفقیت  باید  و  کند  نمی 

دنبال مربیــان خارجی بود؛ چقدر با 
این موضوع موافقی؟

کامــلا با این نظر مخالفــم و معتقدم آقای 
عطایی یکــی از بزرگترین و با دانش ترین 
مربیانی است که تا الان با آن ها کار کردم و 
به امید خدا در میادین جهانی پله های ترقی 

را طی کنند.
قهرمانی جهان  در  نظرت  به  *پس 

اوضاع تیم تغییر می کند.
قطعا تغییر می کند. بازیکنان به آن هماهنگی 

و آمادگی لازم انشالله می رسند.
*ممنون صابر جان؛ حرف آخر؟

حرف آخرم این است که دوست دارم مردم 
ایران حمایت مان کنند نه انتقاد چون ما همه 
بازیکنان دوســت داریم از صمیم قلب برای 
پیراهن کشــورمان ایــران بجنگیم و اینکه 
آرزوی موفقیــت برای کادر فنی و تک تک 

داداش های گلم دارم.
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درگاه پرداخت امن

روزنـامه اقتصادی، سیاسی و فرهنگی 
خراسان رضوی و شمالی

صاحب امتیاز و مدیر مسئول :

حسین رفیعی

صعود ۳ پله ای سرعت اینترنت ثابت در ایران

در حال حاضر میانه ســرعت دانلــود اینترنت ثابت در ایران 10.3۴ 
مگابیت برثانیه است که رشد سه رتبه ای در مقایسه با ماه گذشته را 
نشان می دهد. این نشان می دهد که رتبه ایران از میان 18۲ کشور 
به عدد 1۴1 رسیده است.به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل 
از ایسنا، سرعت اینترنت یکی از فاکتورهای کیفی خدمات اینترنتی 
محسوب می شود و البته این روزها به یکی از مهم ترین دغدغه های 
کاربران اینترنتی تبدیل شــده و بســیاری از افــراد از افت کیفیت 
اینترنت شکایت دارند. وب سایت Speedtest شاخص های جهانی 
اینترنت را در کشورها بررسی می کند و مشاهده آمار این وب سایت 
می تواند نشــان دهد که اینترنت در یک ماه گذشته در ایران به چه 
صورت بوده است.طبق آخرین آمار منتشر شده در اسپیدتست، تا ماه 
می سال ۲0۲۲، میانه جهانی سرعت دانلود اینترنت موبایل، 30.3۷ 
مگابیت برثانیه و میانه جهانی ســرعت آپلود اینترنت موبایل، 8.۶0 
مگابیت برثانیه و تاخیر ۲۹ میلی ثانیه است. در حوزه اینترنت ثابت نیز 
میانه جهانی ســرعت دانلود، ۶۴.۷0 مگابیت  بر ثانیه و میانه جهانی 

سرعت آپلود ۲۷.۷۴ مگابیت برثانیه و تاخیر 10 میلی ثانیه است.
این در حالی است که در ماه آوریل سال ۲0۲۲ میانه جهانی سرعت 
دانلود اینترنت موبایل 30.۷5 مگابیت برثانیه و میانه جهانی سرعت 
آپلود اینترنت موبایل 8.۷8 مگابیت برثانیه بود. در حوزه اینترنت ثابت 
نیز میانه جهانی سرعت دانلود، ۶3.۴۶ مگابیت برثانیه و میانه جهانی 

سرعت آپلود ۲۷.0۶ مگابیت برثانیه بود.
رتبه یک تا پنــج اینترنت موبایل در جهــان در ماه می ۲0۲۲، به 
ترتیــب به نــروژ )1۲۹.۴0 مگابیت برثانیه(، امــارات متحده عربی 
)1۲۴.8۹ مگابیت برثانیــه(، قطــر )11۷.۶1 مگابیت برثانیــه(، کره 
جنوبی )10۶.8۲ مگابیت برثانیه( و کویت )10۴.۴۷ مگابیت برثانیه( 
تعلق دارد.همچنین رتبه یک تا پنج اینترنت پهن باند ثابت در جهان، 
به ترتیب به ســنگاپور )۲0۹.۲1 مگابیت برثانیه(، شــیلی )۲0۶.۹۷ 
مگابیت برثانیــه(، تایلند )188.31 مگابیت برثانیــه( چین )181.۹0 

مگابیت برثانیه( و هنگ کنگ )1۷۹.1۴ مگابیت برثانیه( تعلق دارد.
در حــال حاضر میانه ســرعت دانلــود اینترنت موبایــل در ایران 
۲۶.10 مگابیت برثانیه و میانه ســرعت آپلود اینترنت موبایل، ۹.5۹ 
مگابیت برثانیه و تاخیر 31 میلی ثانیه است که رتبه ایران را به ۷1 از 

میان 1۴1 کشور رسانده است.
این در حالی است که در ماه آوریل سال ۲0۲۲، میانه سرعت دانلود 
اینترنت موبایل در ایران ۲۴.۹5 مگابیت برثانیه و میانه سرعت آپلود 
اینترنــت موبایل، ۹.5۹ مگابیت برثانیه و تاخیر 31 میلی ثانیه بود که 

رتبه ایران را به ۷3 از میان 1۴1 کشور رسانده بود.
همچنین طبــق این آمار، اینترنت موبایل ایــران در حال حاضر از 
بوســنی و هرزگوین و مکزیک ســریع تر و از کــوزوو و ترینیداد و 
توباگو و بوسنین کندتر است.در حوزه اینترنت ثابت نیز میانه سرعت 
دانلود در ایران، 10.3۴ مگابیت برثانیه و میانه ســرعت آپلود 1.۶5 
مگابیت برثانیه و تاخیر، ۲۹ میلی ثانیه است که رتبه ایران را به 1۴1 

از میان 18۲ کشور می رساند.
این درحالی است که در آوریل ۲0۲۲، در حوزه اینترنت ثابت، میانه 
ســرعت دانلود در ایران، 10.۲3 مگابیت برثانیه و میانه سرعت آپلود 
1.5۹ مگابیت برثانیه و تاخیر ۲۹ میلی ثانیه بود و ایران در رتبه 1۴۴ 

از میان 181 کشور قرار داشت.
همچنین طبق این آمار، اینترنت ثابت ایران در حال حاضر از مالدیو 

و تانزانیا سریع تر و از واناتو و سورینام کندتر است.
البته تا پیش از این، میانگین سرعت در این وب سایت مورد استفاده 
قرار می گرفت، اما از این پس رتبه بندی ها بر اســاس میانه سرعت 
اســت تا سرعت هایی را که کاربر احتمالًا تجربه می کند، به بهترین 
شکل منعکس کند. البته وب سایت اسپیدتست اعلام کرده تا فوریه 
۲0۲3، همچنان ســرعت اینترنت کشورها بر اساس میانگین را هم 
نشــان می دهد. طبق این آمار، میانگین ســرعت اینترنت ایران، در 

تصویر زیر آمده است. 

بی توجهی به معیشت مردم موجب خدشه دار 
شدن مسائل فرهنگی و اعتقادی می شود

اســتاندار خراســان رضوی گفت: اگر نسبت به معیشــت و دغدغه های 
مردم بی توجه باشیم، این مساله موجب خدشه دار شدن مسائل فرهنگی 
و اعتقادی می شــود.به گــزارش روزنامه »صبح امــروز« و به نقل از 
ایسنا،رمضانعلی نظری در نشست فعالان فرهنگی و تشکل های انقلابی 
شهرســتان کاشمر افزود: کاشــمر دارای ظرفیت های بزرگ فرهنگی و 
تاریخی است.وی با بیان اینکه با توجه به این ظرفیت می توان بسیاری از 
مسائل و مشکلات را مدیریت کرد، اظهار کرد: موضوع فرهنگی مساله ای 
مبنایی بوده و قابل مقایسه با دیگر عرصه ها نیست. اگر صحبت  از اقتصاد 
و معیشت می شود، به این معنا نیست که آن حوزه اصالت دارد بلکه اصالت 
با مســائل فرهنگی است.استاندار خراســان رضوی تصریح کرد: هرچند 
فرهنگ پایه و اساس است اما چون مسائل و مشکلات اقتصادی فراگیر 
و حاد شده، اقتصاد در اولویت قرار می گیرد. بدون شک اگر مسائل روزمره 
و معیشــت مردم که گرفتار هســتند و با آن دست و پنجه نرم می کنند، 
مورد غفلت قرار گیرد، به موضوعات اساسی فرهنگی و اعتقادی ما آسیب 
وارد می شود.وی افزود: ضمن اینکه باید اولویت های اقتصادی و معیشتی 
مردم را در دستور کار قرار گیرد اما از موضوع پایه ای فرهنگی نباید غفلت 
کنیم.نظری اظهار کرد: ذات نظام ما دینی، اســلامی و مردمی است. از 
این موضوع خودمان باید مراقبت کنیم. وظیفه ما زمینه سازی، حمایت و 
راهبردگذاری های کلان مبتنی بر نگاه ها و منویات رهبر معظم انقلاب و 
اهداف عالیه انقلاب اســلامی است.وی افزود: بعضا گفته می شود چرا با 
روی کار آمدن دولت آقای رئیســی بعد از چندین ماه هنوز برخی مسائل 
رفع نشده و شاهد گرانی ها هستیم اما این دولت صاحب میراث وضعیت 
گذشــته ای نامناســب در حوزه اقتصادی از جمله بدهی ها بوده که باید 
پرداخت شود.استاندار خراسان رضوی تصریح کرد: اگر بدهی ها پرداخت 
نشــود، اثر منفی بر اقتصاد دارد. باید با شیب منطقی مسیر طی و برآیند 
آن به اصلاح جریان اقتصادی منجر می شود.وی گفت: از سویی وضعیت 
جهانی موجب شــده در برخی اقلام قیمت ها افزایش یافته و ما هم تأثیر 

می پذیریم. هدفمندی یارانه ها که مردمی شد، تبعات مقطعی دارد.
کمپ زائر در اولویت های شهرستان قرار گیرد

حجت الاســلام حجت گنابادی نــژاد، معاون هماهنگــی و امور زائران 
اســتانداری خراسان رضوی، در این جلســه از کاشمر به عنوان شهری 
تاریخی، مذهبی و انقلابی نام برد و گفت: با توجه به تعامل مشترکی که 
بین اســتانداری و مدیریت حوزه های علمیه خراسان وجود دارد، مسائل 
مربــوط به روحانیون مورد بررســی قرار خواهد گرفت.وی با اشــاره به 
وضعیت مدرســه علمیه حاج ســلطان که تاریخی شده و زمان طولانی 
از بهره برداری آن متوقف مانده بود، افزود: باید روند مرمت آن تســریع 
شود.معاون هماهنگی و امور زائران استانداری خراسان رضوی بیان کرد: 
بــا توجه به اینکه چند اصلاحیه و ویرایش در دســتور کار طرح آمایش 
ســرزمین خراسان رضوی مصوب شــده که یکی رویکرد زیارتی بوده، 
می طلبد فرماندار کاشــمر برش شهرســتانی را از طریق سازمان برنامه 

بودجه پیگیری کند تا اجرایی شود.

خبر

علمی

علمی

به تازگی دانشمندان کره ای، تلویزیونی طراحی 
کرند که قابلیت تا شدن و حمل آسان دارد.

به گزارش روزنامــه »صبح امروز« و به نقل از 
باشــگاه خبرنگاران جوان، ممکن است برایتان 
پیــش آمده باشــد که 
بخواهید  اوقات   گاهی 
علاقه  مورد  برنامه های 
خــود در تلویزیــون را 
مشاهده کنید، اما چنین 
دســتگاهی در کنارتان 
به همین علت  نباشــد 
کــره ای،  دانشــمندان 
کردند  اختراع  تلوزیونی 

که قابلیت تاشدن دارد.
 Hyunseok اخیرا یــک طراح کره ای به نــام
کــه  کــرده  را طراحــی  تلویزیونــی   Kang
نمایشگرش انعطاف پذیر اســت و می تواند در 

مواقع لازم بــه اندازه یک چمدان شــده و به 
راحتی قابل حمل شود.

گفته شــده، صفحه انعطاف پذیر نمایشگر  این 
تلویزیــون بــرای راحتی کاربــران دارای یک 
لولای دو محوره اســت که در وسط قرار دارد 
و به صفحه دســتگاه اجازه می دهد تا آزادانه در 
هر زاویه ای تنظیم و به راحتی کوچک یا بزرگ 
شــود. همچنین بر روی این دستگاه یک دسته 
چرمی تعبیه شده که حمل آن را آسان می کند.

براســاس گزارش ها، تلویزیــون مجهز به یک 
دکمه نگهدارنده اســت که بــه کاربران اجازه 
می دهد صفحــه نمایش را در هــر پیکربندی 
محکم و قفل کنند. همچنین این دســتگاه یک 
 Yanko Design، دارد که به گفته USB پورت
 ،HDMI و 3 پــورت ،USB A 3 پــورت ،C
سرگرمی بدون مانع در هنگام تفریح را تضمین 

می کنند.

اینستاگرام در حال تســت حالت تمام صفحه جدید برای فید و 
نوار ناوبری به روز شده است که مشاهده ویدیو در این پلتفرم را 

بیشتر شبیه تیک تاک می کند.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و هب نقل از ایسنا، سخنگوی 
شــرکت مِتا پلتفرمز )شرکت مادر اینســتاگرام( اعلام کرد این 
آزمایش که به تعداد محدودی از افراد منحصر است، جدیدترین 

تلاش این شرکت برای رقابت با تیک تاک است.
کاربرانی که در این گروه قــرار دارند، می توانند در مرور بخش 
فیــد، ویدیوها را تقریبا به صورت تمام صفحه مشــاهده کنند. 

توصیف ویدیــو و همچنین دکمه هایی که بــه کاربران امکان 
می دهد برای ویدیوی محبوبشــان، کامنــت بگذارند، در پایین 
صفحه ظاهر خواهد شد و لوگوی اینستاگرام و دکمه های بالایی 

دیگر به صورت شناور در بالای صفحه ظاهر می شوند.
این شرکت که پیش از این حالت تمام صفحه را در فید آزمایش 
کرده بود، ماه گذشــته یک طراحــی را آزمایش کرد که هدف 
آن برجســته کردن ویدیوها بود.به نظر می رســد رابط کاربری 
آزمایشــی، تلاش دیگری از ســوی اینســتاگرام است تا توان 

رقابتش را در برابر تیک تاک حفظ کند.

تلوزیون تاشو قابل حمل طراحی شد

یک قابلیت تیک تاکی به اینستاگرام آمد


